Releasing the Power of Our Children's Destiny

DON NORI

Dedication

The principles of preparing the next generation for God's blessings and purposes were discovered in God's Word, but they were forged into our hearts through more than 22 years in the crucible of raising five sons.

Although this book is not about the daily issues of raising children, there is one whose heart has taught me more about unconditional love and daily, loving commitment to children than a hundred Bible studies could ever have taught me. Her passionate intercessory prayers, her tenacious resolve, and her constant unselfishness have made our family what it is today.

To Cathy my wife of more than 26 years, I dedicate this book.

Endorsements

"If you believe that your ministry can be fulfilled in one generation, then your vision of God is too small. Our God is the God of Abraham, Isaac, and Jacob. The blessing of previous generations must be passed down to the next generation or Kingdom manifestation will be contained in momentary outpourings limited by time and space. For the entire earth to be filled with the glory of God, we must understand that our harvest will never be greater than our seed. A father must understand that his greatest ministry is bequeathed in sons and daughters who bridge the gap of generational inheritance in the Spirit. My friend, Don Nori, has lived this truth and now shares it with you."

—Dr. Mark Hanby Apostle, Author, Speaker

"This book takes the fear and confusion out of living out God's command to train up a child. It is an excellent guide on our God-given anointing to mark our children for God. It is a bold warning on how God sees our responsibility to mentor and shape the younger generations spiritually and in practical, everyday life. You will come away from this book understanding your personal responsibility to every child you know, as it unfolds the true meaning of community and continuity of life."

—Rev. Lynn Lucas Pastor, Author, Speaker

"I'm weary of the puckered mouth, fuzzy-tongued aftertaste of sin in my own life. Once while hunting with a friend and his father, I was taught the difference between a green persimmon and a ripe one. Thirty years later, I can still feel the fuzz on my tongue and the seemingly unending puckering of my mouth. He taught me how subtle changes in color signified drastic improvement in the taste of the persimmon.

"Because a father taught me about this, I can teach my children. They need not pay tuition at the school of sour grapes. Subtle changes in character indicate drastic improvement in future life.

"Don Nori has masterfully passed on to us the lessons of true fatherhood. He states powerfully: 'The children's deliverance is locked up in the parents' repentance.' Amen, Father Don! I agree! I repent! No more sour grapes!"

—Tommy Tenney Author, Revivalist

"No More Sour Grapes is one of the most important books that speak directly from the heart of God to the families of America who struggle with survival, violence, love, longevity, and peace. Don Nori released this book at a most crucial time in my life...when my own heart was hurting because of a broken relationship with a daughter and son whom I love. I discovered that in spite of my vow to be a 'great mother,' wonderful grandmother, and fantastic wife, I had to realize that the very characteristics I hated in my ancestors were still very much alive in my own heart and preventing what I wanted most, a great family. Don Nori ministers that 'things become even worse when we begin to see these despised traits emerge in our children.' I, like so many others, was praying, 'Lord, set my children free. Deliver them.' But an awesome truth was released by Don Nori —that the deliverance of my children was locked up in my repentance.

"This book took me on a fascinating journey as I was challenged to uproot negative and detrimental elements in my own life and break the power of generational 'sour grapes' as my husband and I seriously embraced the process of building the lives of our children. Pastor Nori informs us that 'the process of build- ding is much more than uprooting. It is planting, pouring in, and establishing what is good.' He ministers that there are 'three good things that need to be securely rooted in our families: history, holiness, and hope.' Our children are not candidates for destiny until their history has been put in right perspective.

"If you are really sincere about bringing health, healing, and hope to your family, read this book. If your hearts are prepared for God to reveal your child's destiny to them, read this book. If you are ready to repent and change, to prepare for your new life of love, hope, and freedom... read this book!"

Dr. Wanda A. Davis-Turner Author, Associate Pastor of New Bethel Apostolic Ministries

Inglewood, California

Contents

Foreword

Introduction

Part One God Loves the Generations

Chapter 1 Touching Your Children's Children's Children

Chapter 2 Rivers of God's Presence

Chapter 3 The Torch of His Presence

Part Two The Right of Passage

Chapter 4 Sour Grapes

Chapter 5 Sweet & Sour

Chapter 6 No More Sour Grapes!

Part Three Preparing the Next Generation

Chapter 7 Power of Your History

Chapter 8 Power of Your Holiness

Chapter 9 Holiness as a Lifestyle

Chapter 10 Embracing Our Hope

Chapter 11 Be My Hero!

Chapter 12 Imitate Me!

Chapter 13 The Longing for Intimacy

Chapter 14 Who Cares About Tomorrow?

Two Very Personal Reflections

By Jonathan Nori

By Don Nori, Jr

Foreword

Several times in the past few years my wife, Lou, and I have been blessed by people's remarks about our two children. Our daughter's pastor informed us that he couldn't wait to meet us because he had already seen so much of us in Deb. Our son, Doug, is one of those rare attorneys who works hard to maintain his Christian influence and integrity in his work. A personal friend, who is also one of his clients, complimented us on having raised so fine a son. These comments are repeated over and over by our children's friends and acquaintances. I must confess that such remarks both humble us and make us proud at the same time—proud of our kids because they have allowed God to direct them in such a way that their lives honor our Lord Jesus, and humble in the sense that people can see the direct influence that Lou and I have had upon them as they were being raised in our home.

Children are a gift from God. It is such a privilege to be partners with God in the creative process of bringing new life into the world. Yet it is also such a tremendously incredible responsibility. Lou and I both felt deeply inadequate when we discovered that we were to become parents. We knew that we needed all the help that God could give us.

We dedicated Doug and Deb to the Lord before they were born. With the limited resources and understanding that we had as young parents, we did our best to raise them in a way that pleased the Lord. Our deep desire was that they would learn to know Jesus as their Savior and to walk with Him as Lord. We sought to impart our faith to them in such a way that they too would have faith. We also made it our goal not to impose on them our plans and desires for their future. We wanted them to be free to find God's destiny for their lives. We made many mistakes but always tried to be honest about them and asked Jesus to redeem them and turn them to His glory. The lives our children lead to this day is a testimony of the grace of God and of the redeeming power of His love as He manifested that love in our home.

I say all this because as we sought Him, the Lord taught us many of the principles that Don Nori has embodied in No More Sour Grapes. I feel privileged that Don has mentioned Lou and me in this book. Don and Cathy spent lots of hours in our home while they were students at Shippensburg (College) University. They were both eager learners, and it was joy to be their mentors. Don showed early in his Christian walk that he had unique prophetic gifts and deep insight into the things of God. It was not surprising that he felt led by God to start Destiny Image Publishing Company Nor is it surprising that it grew to be the influence in the publishing world that it is today.

It has been our joy to have maintained our friendship with Don and Cathy through the years. We have been in their home many times and have learned to know their five sons as well as we know Don and Cathy We can assure you that what Don Nori teaches in these pages is a living reality in his home and in his relationship with his sons. His sons are each uniquely gifted, and Don and Cathy have enabled them to discover their own destiny in Christ. The insight that Don has captured in this book has been forged in the day-to-day experience of seeking God both to be set free from the bondages of his own past, and to see his sons set free so that they can become all that God intends for them to be.

Lou and I are well aware of what Don calls generational sins (weaknesses and sinful tendencies inherited from our parents and ancestors). They afflict us, hinder our walk with Jesus, and keep us weak and ineffective in our Christian service. Through us, they are passed on to our children. Lou and I both needed to be set free from many of these spiritual hindrances. Once we became aware of the presence and bondage of these generational sins, we wanted to see our children and grandchildren set free as well. Don Nori teaches from his own experience the practical how-to steps that a person needs to take in order to be set free. He also teaches how to pass this freedom on to the children.

As you read No More Sour Grapes, may you be set free from any generational sins that now bind you, preventing you from adequately functioning as a follower of Jesus and as a parent. And may you be enabled by God to release your children to find the unique destiny for which each of them has been created.

Ted Yohe Retired Pastor United Methodist Church

Introduction

Our future is not just in Heaven; it is in our loins as well. Christians are beginning to realize that we have a powerful biblical mandate to prepare our sons and daughters to carry the torch of the gospel into the decades ahead of us. If the Kingdom of God is to advance from generation to generation, there must be a radical change in our attitudes toward our children.

I am not interested in preparing any of my five sons for anything less than God's plan for their lives in the Kingdom of God. My goal and my passion is to see my children grow up to not merely accept my faith passively, but to aggressively and passionately pursue the Lord. I want my sons to know that true fulfillment comes through joyfully doing the will of God. To that end, I give myself to them as much as I feel I need to, not as much as I feel I can. For if I were to respond to my children according to the demands that are on my schedule, I would spend very little time with them. So my priorities have changed over the years. I have put their needs before mine, before the things that constantly scream for my attention.

In the years to come, when we all look back over the past, wondering where the years have gone and how they flew by so fast, we will look for meaning in those years. We will wonder what will really last of what we have done. When I reach that point of reflection in my life, I will point to my sons and declare that my years were not wasted, for they are captured in the lives of my sons. Where have my years gone? They have gone into the hearts of my children. Not one minute has fallen to the ground. My history, my life, my love and abilities are safely tucked deep within the lives of my sons, whom I have loved and cherished these many years.

My ability to affect the generations to come has very little to do with what I build or how many people were in my church. It has nothing to do with how many books I have written or how many video tapes I have made. These things do not contain and cannot hold a man's anointing. This anointing can be contained only by his seed.

Parents who have a passion for the Church of the next century need to begin to pour their love, attention, time, and instruction into their children, knowing that something wonderful happens in this process. God takes that substance of spirit that He has carefully formed in you with instruction and training and somehow pours it into the little ones He has entrusted to you.

Our children have a mighty opportunity to carry our legacy and our anointing to places where we will never be able to go and to years far into the next century—and through their children, far beyond even them. Let us look again at our priorities. Let us understand that our future is as secure as we have formed our children into vessels prepared to carry that which God poured into us from the generations before us.

It is my prayer that the pages of this book will ignite in you a passion and a resolve for your children to hear and respond to the plan God has had in His heart for the generations. May the words you read on these pages cause you to understand that all God has given you will not go to the grave with you, but will live on in the lives of your children, their children, and their children's children's children.

Don Nori

Part One

God Loves the Generations

One generation will commend Your works to another; they will tell of Your mighty acts. They will speak of the glorious splendor of Your majesty, and I will meditate on Your wonderful works. They will tell of the power of Your awesome works, and I will proclaim Your great deeds...

They will tell of the glory of Your kingdom and speak of Your might, so that all men may know of Your mighty acts and the glorious splendor of Your kingdom. Your kingdom is an everlasting kingdom, and Your dominion endures through all generations. The Lord is faithful to all His promises and loving toward all He has made (Psalm 145:46,11-13).

Chapter One

Touching Your Children's Children's Children

lonely beggar lay drunk and shivering in the muddy slime of a drainage ditch in Peking, China. Throughout the night hours, as he grew closer to death, the beggar's plight went either unnoticed or ignored by the few passersby. Finally, as darkness gave way to the light of dawn, a stranger saw him and reached out in compassion. After gently lifting the cold and forlorn frame of the man out of the ditch, the stranger took him into his own home. The beggar was nursed back to health as the compassionate stranger told him of the Savior who had come to this world to pull lost souls out of the pit of despair and eternal darkness; a Savior who came to give abundant life. The beggar received Jesus Christ into his life and went on to become China's first national preacher of the gospel.

Five generations later

Five generations later I sat and listened to that beggar's great, great, great-grandson tell the story of how the Lord had brought salvation to his family through that miraculous intervention in Peking. The grandson told me that in every generation since, his family members have been missionaries, pastors, and evangelists. My young friend, who himself was a missionary from China, gave the wonderful testimony of how a stranger had pulled his great, great, great-grandfather from a ditch and set his life on a whole new course.

The stranger's name was Hudson Taylor.

Until the day he was pulled out of the ditch, my young friend's great, great, great-grandfather had come from a long line of thieves and vagabonds. I wonder if it ever crossed Hudson Taylor's mind that in rescuing one man, he was actually saving many generations. If he could have looked into the future, Hudson Taylor would have seen that his one act of kindness changed the destiny of an entire family for generations to come. They were transformed from an inheritance of emptiness, into possessing new life and the purposes of God.

God loves the generations

The word generations is mentioned more than 700 times in Scripture. God is a generational God. Some of us tend to think that the Lord was born three days before we got saved and His purposes are going to be wrapped up about a week after we go to be with Him. As a result, we do not take time to reflect on our past or to hope for our future. We rarely consider people like Hudson Taylor, who served God years ago, and the sacrifices they made that paved the road on which we travel today. We have little awareness of how the blood of martyrs and the suffering of so many believers throughout the ages have preserved the torch of God's Presence so that we, too, may walk with Him.

Neither have we recognized how our actions, our hopes, and our dreams affect the generations to come. Whether we are aware of the fact or not, our lives influence the children around us—the children in our family, the children in our church fellowship, and the children in our neighborhoods. We carry the glorious torch of God's Presence. We are expected to carry it high, fanning its light and establishing His glory wherever we go; and we are expected to pass the torch on to the next generation.

God seems preoccupied with the generations. In His Word there are 1,314 passages of Scripture that speak about parents and children. Concerning a father's relationship to his son, there are 2,208 verses; and there are 1,426 passages that have instructions to fathers. The portions of Scripture that deal with passing the torch from one generation to the next number 180. It seems obvious that God is interested in having His plan remain in the center of the attention of mankind.

God is passionate for the preservation of His mercy and righteousness throughout the ages. He sees the whole picture, from beginning to end, and the Lord wants a people who will live not just for themselves, but who will pour into children. He is looking for Christians who will give themselves to equipping and preparing the next generation.

Training by example

The lives of children are intended to be primarily molded by what they experience at home. There is a spiritual connection between children and their parents. God made it that way. He ordained that youngsters be influenced, trained, and shaped by their mothers and fathers. Children will follow us and will pattern themselves according to the model we set.

Throughout the years in our home, Cathy and I have often noticed how our sons wanted to be wherever we were, doing whatever we were doing. If I was in the family room watching television, they would be cuddled up beside me. If I shut off the TV and picked up a book, that is what they would do. If I was reading my Bible, there were our sons, spread out around the room, reading their Bibles.

The behavior and lifestyle we model to our children will have the strongest impact on who they become. Parents' influence in the home will absolutely overpower the influences on our children at school; it will nullify the most deliberate secular brainwashing. Children were constructed by God with their hearts open to their parents. They learn from us first. If we live a mediocre life of religious activity, it will show in our children. On the other hand, it will also be evident if our spiritual life is wholesome and vibrant with God's life, love, and power.

Building churches with a generational attitude

"How many people are in your church?" is a frequently asked question; and the common response goes something like this, "We have about 200 adults...plus the children." The next time you are asked that question, I challenge you to give an uncommon response, which might be: "Oh, we have 85 children...plus the adults."

We make children second-class citizens instead of understanding that they are the ones who will carry the torch of God's Presence into the future. If we recognized what is in us, and if we really understood what will die if we don't transfer it, our lives and our ministries would be much different than they are.

Keep an eye toward the future

There is something mighty in our children. Our sons and daughters have a call and a purpose. God has dreamed a dream for each one and has written that child's name on that dream. If we will train our children from the womb to understand that God has a destiny for their lives, the result will be confident young people who know who they are. And once we recognize how our present decisions affect our children's future, we will find that we use a lot more caution and wisdom in our daily lives.

People in Third World countries understand this concept much better than we westerners do. A friend of mine, a Third World Christian pastor, was swindled out of $5,000 by another pastor. I asked my friend, "Well, are you going to just let this go? What are you doing to do?" His quiet response was, "I will do nothing. One day my son may need his son. I can't risk a breach of relationship. A dispute like that could possibly prevent my son from getting the help he may need later in his life."

That man is living with a generational mentality. The relationships he makes, the friendships he maintains, the business agreements he signs—everything he does each day— are done with an eye toward his children and how his decisions will affect their future.

Hezekiah didn't "get it" (but his children did)

Hezekiah was a king who didn't understand the essence of the generations. Isaiah 38 tells how King Hezekiah became very sick. The prophet came and said, "Get your house in order,

Hezekiah; you are about to die."[1] When the prophet left, Hezekiah rolled over on his bed and cried out to God. His crying and repentance were so sincere that the Lord said to the prophet, "Go back and say to Hezekiah, 'I have heard your words. I have heard your crying. I have heard your repentance, and behold, I'm going to give you another 15 years.'"[2] Later, in Isaiah 39, God said, "Tell Hezekiah that the calamity that I promised to happen now will not happen until he dies. He will not have to face the calamity, only his children will."[3]

Countless sermons have been preached about Hezekiah's great prayer of repentance. Preachers have declared the wonderful fact that Hezekiah cried out to God and the Lord gave him another 15 years.

I don't think Hezekiah was wonderful. He was selfish and self-centered. Did he turn his face to the wall and cry out to God with the same intensity for his children as he had when his life was in jeopardy? No, he did not." 'The word of the Lord you have spoken is good,' Hezekiah replied. For he thought, 'There will be peace and security in my lifetime.' "[4]

"The word of the Lord you have spoken is good"?! What was good about it?! In Hezekiah's shallow self-centeredness, it was enough for him that he would live and the enemy would not attack during his lifetime. It was all right for calamity and war to fall onto his children. "Bless God; thank You, Jesus; I live." End of prayer. Hezekiah didn't seem to care that the calamities would fall upon his children instead of himself. His response indicated that he was happy as long as he could live out his life in peace.

Oh that Hezekiah would have cried out even more emphatically for his children, "Lord, You have spared me. Now spare my children and their children unto the fourth generation."

As fathers cry out to God, judgment is put off another generation. When their sons rise up and cry out to God, judgment is put off yet another generation. But even praying for the next generation will not suffice if we do not give ourselves to their nurturing, to love, and to daily instruction in living for the Lord.

Your most important ministry

You mothers and fathers who recognize the value of training your children, I commend you! Right now you may not see the strength you are putting into those little people, but God sees it. He watches the mountains of righteousness you are raising and beholds who your sons and daughters are becoming.

So take heart! When you cannot see beyond the mountains of laundry, the stacks of bills, and the trails of dirt your children have tracked into the house, God sees His calling on your children's lives. Remember that. He knows that the fruit of your labor—the hours of driving your children to practice and of making sure that they finish their homework—is growing in your child, even though it is not evident to you now. He sees the glory you are planting in them, even if you can't. So let this Scripture encourage you: "The Kingdom of God does not come with observation"![5]

God has entrusted your children to you for a season to raise them for His purposes. The hours you spend working, teaching, training, and praying are priceless; only God knows what that work is producing. Your children will affect the world. They will be men and women who will touch kings and change nations. Do not be discouraged by the time and effort you are putting into raising your sons and daughters. Don't listen to the lies of the enemy that try to steal your crown by saying you are wasting your time when you lovingly and gently give of yourself to your children.

When our sons were small, I was both a businessman and a pastor. The demands on my time were extraordinary. I could easily have been out of my house every night of the week and all weekend; but instead, every night at six o'clock, with piles of work screaming at me to stay, I would lock my office door and go home. My wife and five little people were waiting for me, and I knew that my first responsibility was to them. I was well aware of the impact my presence had on them, and how much my words of encouragement meant.

Parents, your most important ministry is at home. Your children need you. Your words and actions in your home have eternal significance.

Words are powerful

Children's earliest opinions of themselves are formed by the words we say to them. Far too often parents speak from their own pain and anger. They say to their children the same hurtful words that their own parents spoke to them.

How many mothers or fathers have been heard to say in July or August, "I can't wait until we can get these 'damn kids' back to school"? Then those parents wonder why their "damn kids" grow up damned. Or they say, "Oh no, the little hellions are home and that means my day ends. I can't get anything done when they're around!" Parents often say this kind of thing in jest, but children don't take it as a joke. What do children think? "I'm a hellion. I'm always causing trouble. I guess I'll just stay in my room so I'm not in their way. I'll stay out with my friends so I won't bother my parents."

I know a mother who always said that her kids were pests. "You're a pest. You're a pest!" The children heard that so often throughout their childhood that it became ingrained in them. Today they are grown up, but they still hang around their parents' house, hoping and wishing for some positive affirmation, which they still don't receive.

Our children were never, and are not now, pests! We love them and want them around us. They can talk to us as much as they want, and we will listen. There will be a day when we beg God to let them pester us, but they'll be gone. Let's use the precious, fleeting childhood days to pour love and affirmation into our children; to fill them up with words of the hope and destiny they have in God. Let's take the time to listen to them and to let them know how valuable they are to us.

I remember with fondness and an aching heart all the late night conversations Cathy and I had with our sons as they got older. There is something within teenagers that likes the wee hours of the morning. I can't begin to count the number of times when Cathy and I would be so tired, and one of our sons would want to talk. Many nights we would stay up with them until two or three o'clock in the morning, even on school nights. Sometimes what they wanted to talk about didn't seem that important to us, but we could sense that they were reaching out. There was a need to touch us; a desire to communicate. Cathy and I would stay up as long as they wanted.

Our sons are intensely valuable to Cathy and I. That their connection with us stays strong is more important than what they will learn in school the next day. We never wanted our sons to feel that we were too tired or too busy for them. We still try to always give them the attention they need.

Sometimes when they reached out, we had to postpone their time with us because we were in the middle of something else. We would say, "Listen, give me one hour to finish this, and then we'll spend as much time as you want." One hour later, to the minute, they would be back, ready to talk. Even if we weren't done with what we had been working on, we would put it aside and give them our full attention.

ime goes by whether we want it to or not. Children do not stay little forever. One day they will be grown-ups, but right now we have the wonderful privilege of pouring into their lives and affecting their future. Let's raise our sons and daughters to be sensitive, Spirit-filled, God-listening people. Let's teach them to pray and live with passion toward the Lord.

Remember: You have a destiny that carries the torch of God's Presence from the past generation, through your generation, and into the next generation. One day the carrying of that torch will be handed on to your children. That is your lifetime responsibility and opportunity, challenge and joy.

Live a generational lifestyle. The direction you travel today will pave the way for your children's journey tomorrow.

Chapter Two

Rivers of God's Presence

For God, who said, "Let there be light in the darkness, " has made us understand that this light is the brightness of the glory of God that is seen in the face of Jesus Christ. But this precious treasure—this light and power that now shine within us—is held in perishable containers, that is, in our weak bodies. So everyone can see that our glorious power is from God and is not our own (2 Corinthians 4:6-7 NLT).

e are carriers of the glory of God. We bear in our bodies the torch of His Presence. God yearns for us to pass on that light to the next generation; He longs for the whole earth to be filled with the glory of the Lord. He is not satisfied with our ability to preach, prophecy, publish books, or write songs. Nor is He gratified by our success in accumulating wealth or making a big name for ourselves. Father God will be content only when we have prepared a vessel to receive the anointing that He has poured into us so that one generation can declare and carry His greatness to the next.[6]

My dad was so proud when our first son, Jonathan, was born. Dad wanted so much for the Nori name to continue. "It's a good name," he would say. "It was clean and respected when my father gave it to me, and it is still clean and respected as I give it to you." My twin brother, Ron, and I didn't understand what he meant years ago, but my dad was certain there had to be many Nori sons to carry forth our name, and its honor had to be kept pure.

As Cathy and I had Don Jr., Matthew, Joel, and Stephan, my dad was as happy as could be. If I were to tell a very private personal belief, I would say that my father was responsible for praying five sons into our family!

Little did we know then, and little do we know now, how our sons will affect the world with the power of the gospel, but we are certain that Granddad Nori will have had a lot to do with it. His need for a strong posterity resulted in the five young and powerful sons we have today.

In the heart of every father is the desire for his name to be carried on. A genuine father wants to perpetuate who he is. This same motivation is also within the hearts of mothers. Parents want to pass on to their children all they have learned in the proverbial school of hard knocks, as well as all that they have built and established. They want every good thing that is within them to pass to their children. Father God has that same longing.

God poured everything He is into Jesus.

The fullness of the Godhead dwelled in Christ.[7]

We should pour everything we are into our children.

A sustained move of God throughout the ages

Rarely has there been a sustained move of God from one generation to the next. History reveals that most revivals have lasted but a few years because God's people became satisfied with what they had received from the Lord, satisfied with the particular way in which He had visited them. This pattern has yet to be broken. Christians too easily become introverted and infatuated with their own giftings and abilities, and the result is that the next generation suffers.

That which the Lord has planted in you and in me brings the earth one step closer to His glory. When, however, we and other Christians fail to pass on to our children all that God poured into us, our children are forced to start over. They are forced to plow the same ground and plant the same fields as their fathers. But no more! What God is doing in the earth today must not die with us! We must impart it to our children.

From glory to glory

We are being transformed from one degree of glory to the next.[8] This applies not only to individuals, but to the Church as a whole. We are to be elevated from one place of glory—which is passed on to the next generation—to the next level of glory—which is passed on to the next generation—to the next level of glory—which is passed on to the next generation—and so on, until there is a generation that cries out, "The kingdom of the world has become the kingdom of our Lord and of His Christ, and He will reign for ever and ever."[4] If the earth is going to be filled with the glory of the Lord like the waters cover the sea, as Habakkuk 2:14 says, then it's going to happen through a people who know how to pass the torch of God's

Presence from one generation to the next.

What's this? Some new style of evangelism?

Just think: If our generation of Christians raises our children to carry and transfer the torch of God's Presence, it wouldn't take many generations before the earth would be filled with the glory of the Lord. You might ask, "What's this? Some new style of evangelism?" Of course not, but we have put knocking on doors ahead of dealing with our children's needs. This is why preachers have led evangelistic services while their children were in the alley shooting dope. Their passion for taking Christ to the world led them to pour themselves into reaching the lost even while their own children lived a life destined for hell.

Preachers are not the only Christians to fall into this trap. I have observed too many Christian parents who spend three or four evenings a week at church until very late at night, when they should be at home holding their children, playing with them, and reading them bedtime stories. While these Christian parents are in Bible studies, their children are at home watching seductive television shows.

It is a spiritual thing when we have fun and enjoy the children God gave to us! Sadly, far too few Christian parents value these times of playing with their children. To the contrary, they often abdicate their responsibility and sell off their children to the world system so they can "do the work of God.

"Instead of spending our time fighting the devil, we should spend more of our time nourishing and nurturing our children, which is a very real way of fighting the devil. As we take time to pour into our sons and daughters, the Kingdom of God is expanded because all that God is accomplishing in the hearts of our generation serves as a step, a platform, for our children's generation to move up higher in His purposes.

By the fourth generation

Many Christians thought that we were going to subdue the earth with radio waves or satellite dishes. I thought that we were going to subdue the earth with books. But do you know what we're really going to subdue the earth with? Our seed. Think about it: If Christian parents pass on the torch of God's Presence to their children and prepare them to carry the torch to the next generation, it will be but a few generations before the Kingdom of God dominates the world. A few generations is not that long. It is to us, but in God's eyes it is barely a blink. It takes Him longer to yawn than it takes four generations to go by. The New Living Translation of Psalm 39:5 says, "...An entire lifetime is just a moment to You; human existence is but a breath." One inhale and one exhale from God is how long our lifetime is to Him.

It is estimated that 15 million people in America gave their lives to Jesus in the early days of the 1970's charismatic movement. Imagine the impact on our country today if those 15 million people would have had a heart for the generations. Suppose those Charismatics would have turned their children into the same kind of on-fire believers as themselves. The next generation of believers would have been 40 million strong. If those 40 million people had then carried the Word of the Lord to their children, as the Scriptures mandate, by the third generation there would have been 100 million radically committed believers; and by the fourth generation America would have been a Christian nation.

It could still happen. If we train our children and impart our anointing to them, in four generations we could have a Christian nation. If we never pass out another evangelistic tract, if we never have one more evangelistic meeting, but we just raise our kids the way the Bible tells us to do it, the glory of the Lord could indeed fill this country... and the world.

That's a pretty awesome thought. Consider how God has been pouring out renewal and revival on the Church the past few years. This is not just to make us feel good; God is preoccupied with the generations.

We have a narrow perspective

Unfortunately, the church system does not share God's preoccupation. To the contrary, we have become such a selfish, self- centered organism that we are concerned only about our own needs. We stand in front of the spiritual mirror trying to make sure that we look exactly right, having no awareness of anything beyond ourselves. As a result, spiritual poverty has been perpetuated from generation to generation. We have developed a "just get me through this day" way of life that is the lifestyle of a survivor, not an overcomer.

Being an overcomer is not something you can work up in yourself. You cannot attain that lifestyle by confessing it or claiming it. The overcoming way of life was purchased for you on the Cross of Cavalry. It is God's gift; an inner, God-birthed conviction that He has something better for you in this life than this world has to offer.

Thus, the goal of all Christian parents should be to pour the power, truth, and love of the living God into young people. Then, instead of kids who struggle all week with the lure of sin, we would have teenagers in hot pursuit of their Lord. Sinful behavior would be the last thing on their minds because all they would want to think about is Him! Our children would be consumed with wanting to possess all that the Lord has for them; to live the full, abundant life He has promised.

A symbolic threesome

In the Old Testament there are many symbolic threesomes. One example is Egypt, the wilderness, and the Promised Land of Canaan. These three locations outline the journey of the children of Israel as Moses led them from Egypt, through the wilderness, and finally into the Promised Land. Symbolically, Christians must choose which of these three conditions of life they will live in.

Egypt is symbolic of cultural Christianity. In this condition, people live with little consideration of their Christian experience. It is the place where adults and children grow up and journey on their own, being unattached and uncaring about most eternal things. For the most part they are unaware of God's dream for them. These are believers who live in the context of a free society where a person grows us and becomes whatever he wants to become.

From Egypt God brought His people into the wilderness, a place of deliverance. Christians who live in the symbolic wilderness live in spiritual self-gratification. They are concerned about what God can do for them today. Therefore they want God to give them whatever feels good for the moment and meets their need right now, with no real consideration for the dream He has dreamed for themselves or for their children. These people use God to ease their conscience, but they never have the longing of their soul satisfied.

The nation of Israel had a survivor's mentality when they lived in the wilderness. They wanted God to "just get them through the day." There was no accumulation of wealth, no security, and worst of all, no destiny. All that Israel had was what they could gather to survive each day. They were constantly at war within themselves. They could never really choose God's plan over life as it had been in the bondage of Egypt. So they lived in a spiritual "no-man's-land." They did not go forward and they did not go back. They were stuck in selfish unbelief.

Although God provided for all their needs, He never intended that the people of Israel would remain in the wilderness. There was a better place. There was a Promised Land they could apprehend by faith. God had prepared a place of fullness, rest, and the joy of the Lord. It was a place of destiny and fulfillment, a place where man and God would walk together in intimate fellowship and harmony.

Christians today are no different from those early Israelites. We too have created a kind of "wilderness" theology. We live with the attitude that God has provided barely enough power to let us squeak through the day. This is quite evident in the many believers who have the mentality that they are to be the lowest and the last; the worst-dressed and the least-educated. These Christians walk through life "suffering for Jesus" while the kingdoms of this world prosper and get a greater stranglehold on believers. That is hardly the abundant life Jesus purchased for us on the Cross! He wants us to live in the Promised Land.

Each person chooses where he or she will live. Some choose Egypt; others choose the wilderness; and still others, being satisfied with neither Egypt nor the wilderness, choose the Promised Land. These brave souls do more than talk about the Promised Land; they live there. As a result, these believers are winners; they are prosperous. They also give birth to a generation of children who are born in Zion, in the Promised

Land of Canaan, where there is a cooperation and a co-laboring with God. This generation is raised in the environment of God's Manifest Presence. They live with a sense of His reality wherever they are. Whether at home, at church, or at work, God is there.

Because they are continually in God's Presence, these children born in Zion are trained and softened by the Holy Spirit. 6 They will be the head and not the tail.[9] They will be leaders, not followers; those to whom the nations stream.[10] They are the children who are destined to rule.

Full-time service

When a young person gives his or her life to Jesus, the first thing the church system wants to do is steer that child or youth toward "full-time service." Our common definition of serving the Lord full-time is to be a preacher, missionary, worship leader, etc. That definition must change. It is absurd. As a born-again Christian, I serve God full-time. I am a full-time bearer of the good news. I am a full-time burning torch. I am a candle that cannot be hidden and a city set on a hill.[9] My service to the Lord is born from my relationship with Christ, not because I draw a paycheck from a church.

Christian young people can go into the arts, politics, education, communications, or the legal profession. They can go into any field and carry with them the Presence of God. The issue is knowing and fulfilling their destiny; and fulfilling their destiny means to be found in the will of God, no matter what that may be. Destiny is many-faceted. God may very well lead us in such a way that we spend some years doing one thing, and other years doing something else.

I started out as an elementary school teacher and loved it. In the multi-faceted plan of God for my life, I journeyed on to pastor a church, establish a publishing company, and write books. There are still things on my heart that I want to do one day I would like to teach in a university, be involved in theater, and run for public office. These things may or may not be in God's plan for my life, but I am open to grow and to move into whatever arenas the Lord has for me.

Christians must be careful not to get locked into one thing. God's dream for you and for your children will include many adventures. When you speak to your sons and daughters about their future, instill in them a broad vision. Asking children "what they want to do when they grow up" presents them with the thought of choosing one career and being limited to that. Teach them instead that God's dream for them is a big dream. Whatever the Lord gives them to do now, they must serve Him with all their heart! But they must keep an open heart, knowing that at some time He may move them in a different direction.

We must understand that whatever we are doing, we are serving God; and not only are we serving God, we are also serving the people of the earth. We are showing them the Presence and power of the Lord. Wherever I am, whatever I'm doing at the moment, I have total and complete fulfillment because I am doing what the Lord wants me to do.

That sense of total fulfillment will probably occur outside of what we traditionally refer to as "full-time ministry." How can I not be in full-time service? Are my sons not my full-time sons? Of course they are. They are always my sons and never cease to be my sons. Because of this fact, they reflect who I am. They carry my genes within them, as well as elements of my personality. They display who I am to everyone they meet.

With God as our Father, we display to the world who He is. We are always His full-time, 24-hours-a-day sons. We are His ambassadors.[11]

An ambassador is always an ambassador. His job is not from 9 a.m. to 5 p.m. When he has a weekend off, he is still an ambassador. He is a continual representative of the nation, the kingdom, that sent him. As Christ's ambassadors, we are citizens of an eternal Kingdom, and we carry the essence of who Jesus is to the world.

More than carriers

You are a citizen of Heaven, a member of royalty a chosen person of strength, compassion, mercy, and power.[12] You are a living representation of Zion, the city of God. All the streams of joy that are in God flow forth from Zion.[13] Revelation 22:1 describes these waters as a pure river of the water of life. It is flowing and clear as crystal, proceeding from the throne of God. The throne of God is in Zion, and this river of the water of life is intended to flow out through you, God's ambassador![13]

You have more than an anointing. You are a river! Your anointing is something that is living and vibrant and powerful. This living anointing resides in you, and when you pour your anointing into your children, it flows like a river, for it cannot be exhausted. Your children will pass this river of life on to the next generation, and they to the next.

Whoever you are, whatever you've experienced, and wherever you think you are in life, you have an anointing that God wants you to pass on. It is the living, vibrant essence of His power that He has deposited in you. And you have no right taking it to the grave! Such is the passion of Psalm 71:17-18:

Since my youth, O God, You have taught me, and to this day I declare Your marvelous deeds. Even when I am old and gray, do not forsake me, O God, till I declare Your power to the next generation, Your might to all who are to come.

You must not be satisfied to keep your anointing to and for yourself. You must not be content to have your own personal needs met and to be uncaring about the things that will happen in the future. There are people all around you who need you. They need your anointing, and they need your strength. They need God's living, vibrant power that lives inside of you.

Father God, thank You for Your Presence in my life and the anointing that You have placed in me. I want to make a difference in the world. I want to be one of the passionate men and women of faith and vision who are establishing Your Kingdom in the earth now, today. Please show me what I can do to see Your glory increase in the earth. Open my eyes to the opportunities You send to me each and every day, and give me the wisdom and boldness to take those opportunities. I also ask that You will give me a heart to take all that You have placed in me and pour it into young people; not just into my own children, but into every child whom You place in my life. Thank You for those people who passed the torch of Your Presence to me. Now use me to pass it on. In Jesus' name, amen.

Chapter Three

The Torch of His Presence

have to admit that I have not always sought to pass on the torch of the Lord's Presence to the next generation. I was like Hezekiah for a long time. (Do you remember his story from Chapter One?'[14]) When I was a new Christian, I definitely lacked a generational attitude. I would say, "Lord, please let me do Your will, but get me out of here before the rough stuff comes. I can't bear to see what my children are going to have to deal with. I don't want to watch them or my grandchildren suffer." I had no understanding that I could make a difference in how their future would look.

But today I am not ready to turn my children and grandchildren over to the whims of a godless world or to a carnal, self- serving church system. As followers of Jesus, we have authority that is ours by virtue of our heavenly citizenship. We carry divine power that can change this world! This is true because the earth is the Lord's and everything it contains,[15] and as His children, it also belongs to us. It is ours, and I'm not going to sit back and watch it be overrun with evil. I want to preserve and establish godly standards for my children and their children and their children's children. I want them to have the power to live for the Lord and to so spread His love that the entire world is infected.

The world will change when we raise a generation with the wisdom and power to speak to society in terms they can understand. God wants us to establish His Kingdom in every phase of politics, society, business, and culture—to fill the entire planet with His glory!

Our usefulness to the purposes of God is definitely not confined to being a worship leader, a preacher, or a deacon. Nor is it our responsibility only to pray. That's how we used to think: Someone else would actually do the work. Someone else would confront the evils of the world systems that resist the purposes and power of God. We thought that the Lord would somehow look after everything, not realizing that He wants to use us!

That attitude is changing. We are beginning to understand that the "someone else" needs to be us. God is calling us not only to pray for the solution, but to be the solution. He wants to fill us so full of Himself that we become the answer to the needs we see around us. We are the ones who need to build morality and holiness into our children. We are the ones who must be filled with the Holy Ghost, led by God's Spirit, and empowered to stand against the evils of our day. We are the ones who must establish His Kingdom upon the earth.

The Church must focus on preparing the next generation to mightily affect the world for Christ. We must prayerfully and systematically mentor our children. Mentoring is our holy responsibility, and we will discuss it more thoroughly later on in this book. It is crucial that we prepare the young people to whom we will pass the torch. As we teach them to honor the Light they are carrying, it will shine brighter and mightier than when we took possession of it many years ago. Then, when Jesus comes to our children's generation, He will find faith burning in their hearts.

The Blessed Hope will always be blessed

I don't know any Christian who doesn't long to see Jesus. I don't know any Christian who isn't looking forward to sharing eternity with the Lord. Too often, however, this longing for the future causes us to miss God's purposes for the here and now.

The Blessed Hope does not begin with the taking away of the Church or our arrival in Heaven. The Blessed Hope begins the moment we find the Lord Jesus and give our heart to Him; and it unfolds as we continually look to Him and seek to become like Him. In other words, the Blessed Hope is planted in our hearts when we first take Jesus as Savior; and it grows to maturity as we enthrone Him each day as Lord.

God wants us to see Him in the midst of our daily lives. He wants us to experience Him in the routines of each passing week and month. The Blessed Hope is seeing Him at work in our circumstances and allowing Him to form our futures. It is watching the dreams He has dreamed for our children come to pass. Truly we are fearfully and wonderfully made not just within our mother's womb but also in the crucible of life as the Lord, through our daily experiences and those of our children, molds us into His image and likeness.

Yet this wealth of experience, vast as it is, cannot contain the whole of the Blessed Hope. It is not confined to this day in, day out process of reformation and restoration. Rather the Blessed Hope will be revealed in the Second Coming of our Lord Jesus Christ as having a dimension that is much larger than anything we had anticipated.

I long for and anticipate the return of Christ to this planet to meet a triumphant Church who has both made herself ready and is desperately in love with His appearing.[16] I, like the ten virgins in Matthew 25, have trimmed my lamp with oil and am anxiously awaiting His arrival.

Nonetheless, we have done the Church as a whole, and our children specifically, a great disservice in our teachings concerning the Second Coming of the Lord. For hundreds of years it has been one of the most misunderstood doctrines in Christendom. Generation after generation of Christians have been so preoccupied with being taken up that they have completely ignored their mandate to prepare their children to carry the torch of God's Presence into the future. In essence they have said, "Why spend time praying for children, discipling them, or educating them if the trumpet is going to sound and we'll all be in Heaven in the next week or so?"

"Where is the promise of His coming?"

For teenagers, this message of the soon return of Jesus Christ has brought a false sense of urgency. Teens can get consumed in the immediacy of almost anything that is exciting. When they hear that Jesus is coming back any minute, it makes them work harder in the church and it keeps them in services—but only for awhile. It keeps them from sin—but only for a season. Soon they begin to feel as though we have hyped them up for an event that may not happen. Adults have used their youthful zeal only to keep them under control. Then the last people we want to exasperate turn out to be the only people who are exasperated.

We gave our children a promise of something that did not happen. The natural progression of their thought process is most uncomfortable for us to consider: "Hmm, they told us there was a Santa Claus and there wasn't one. They told us there was an Easter Bunny and there wasn't one. They told us Jesus is coming soon, and He didn't. I wonder what else isn't true? I wonder if the Bible is even true?" Thus we inadvertently engender doubt and disappointment in our children by teaching them things we are not actually sure of ourselves.

On the other hand, some Christian parents don't teach their children at all—or do so in only a half-hearted way—because they experience an inner conflict between their belief that the Lord is coming back soon and their long-term responsibility of raising their children to live for God. They think to themselves, "Jesus is coming quickly. Should I spend my time pouring into kids who probably won't even grow up, or should I go out and try to save the world?" That inner confusion in mothers and fathers has often resulted in the inadequate training of children because it just doesn't seem worth the effort.

What, then, should Christian parents do? I believe that the answer is to be found in understanding three key biblical phrases that have influenced teachings concerning the Second Coming of our Lord Jesus Christ.

"Occupy until I come...”

I know a lot of people who feel it's a lack of faith if you don't believe in Christ's imminent return. Some go so far as to say it is heresy. But whether the rapture is going to take place this week or next year isn't really the most important issue. The crucial point is what Jesus meant when He said, "Occupy till I come."4 Translations other than the King James Version say to "do business"[17] or to "invest"[18] until He returns.

We should be teaching our children the value and the power of establishing the life of Christ upon the earth. Jesus said, "When I come back, will I find faith on earth?"[19] He was asking, "Will I find Christians whose only interest is filling up pews? Will I find Christians so concerned with the things of the Lord that they have neglected the Lord of the things? Or am I going to find real faith? Am I going to find people who understand what it means to 'occupy'?"

How then should we live? I am ready to hear the sound of the trumpet at any time. I live in constant repentance and preparation so that if He should come in my lifetime, I am ready to go. In the meantime I have a committed, calculated plan to live my life fulfilling God's purposes. I am occupied with planting and establishing His Kingdom in the earth, which includes pouring into my children what God has poured into me.

The most important goal we can instill into our children is not the immediacy of the return of Christ, but rather the joy and power of being conformed into His image and likeness while here on earth.[20]

"Behold, I come quickly”

Jesus said several times in the Book of Revelation, "Behold, I come quickly."[21] Believers in general have interpreted "quickly" to mean that He is coming soon. Well, we have to remember that those verses were penned about 2,000 years ago—and Jesus hasn't come yet. The believers in that era didn't just sit around and wait. Perhaps the early Christians had a different interpretation of "Behold, I come quickly" than modern Christians have.

What if Jesus meant, "Behold, I come quickly to you." What if He meant, "When two or three are gathered, behold, I come quickly. I am there. I'm in your midst."[22] What if He meant that He will be quick to answer our prayers,[23] quick to heal us,[24] quick to deliver us,[25] and quick to give us favor?[26] What if "quickly" actually means that He will come "suddenly" to us, His temple?[27] Our interpretation of "Behold, I come quickly" has established a doctrine of immediacy that has totally nullified other Scriptures.

"Thy Kingdom come..."

For hundreds of years Christians have prayed "Thy kingdom come. Thy will be done in earth, as it is in heaven,"[28] believing that the Kingdom of God will come when Jesus returns. This is yet another interpretation of Scripture that allows us to relinquish our responsibility of raising our children with a long-term view.

Jesus wants His Kingdom to be established on the earth before His return. This is clearly seen in His conversations with the Pharisees. When the Pharisees asked Jesus when the Kingdom would come, He answered, "The kingdom of God does not come with your careful observation, nor will people say, 'Here it is,' or 'There it is,' because the kingdom of God is within you.”[29]

The Kingdom of God is "righteousness, peace and joy in the Holy Spirit."17 It is a state of the heart. The Kingdom of God is established in our own lifestyle of personal repentance; in our own pattern of allowing the Holy Spirit to prick our conscience and convict us of sin. This condition of the heart is the bedrock foundation of God's Kingdom, with Jesus being the chief cornerstone.[30] Everything we accomplish in life, and everything we are, is to be founded upon the Lord Jesus Christ, with brokenness and repentance being our way of life.

Prepare your children to live

In the process of raising our five sons, my wife, Cathy, and I have trained them, among other things, for the possibility of the worst of times. We want our children to know how to stand in faith when circumstances are difficult. When fear and anguish, anxiety and confusion, turmoil and uncertainty crowd in and scream from a hundred directions, we want our sons to have the ability to hear God's voice and to experience His peace in the midst of it all.

This does not mean that we raise our children in fear. Quite to the contrary. Our children are happy and full of life. We are teaching them to live in the joy of the Lord and to be ready for whatever may come their way. We are building, planting, and preparing them for whatever the future holds.

What if the Second Coming isn't coming like I thought?

God is not confined to acting according to how I believe He acts. Although He never violates the Scriptures, He does violate what I believe about the Scriptures. The Lord doesn't limit Himself to do only what I will accept. Instead, He is constantly trying to stir my spirit, increase my faith, and transform my mind to enable me to believe things I never thought were possible. Our goal as His followers is to walk in a state of humility and softness; to admit that perhaps something we thought, or taught, about the Scriptures is inaccurate. What if we will not be alive when He returns for us? What if our children or our grandchildren are the ones who will actually see His return? Will they be prepared? It's up to us to teach them how to live in faith and humility no matter what circumstances or tests they may face.

hen I was 19 (which seems like 163 years ago), two young men knocked on my college dormitory door and said, "Do you know that Jesus is coming soon? If you don't want to go to hell, you need to repent of your sin and accept Him as Lord and Savior right now!"

There I was, Don Nori, the "yet-to-be-regenerated-soul," standing...no, leaning...in the doorway. I had hair hanging all over my shoulders. I was blowing dope and listening to acid rock in a room filled with black lights and blue lights; and here were two guys warning me about hell. I looked at them and said, "I want to tell you something: I'm already in hell. I don't need Jesus. I don't need to be saved from a hell after I'm dead. Listen, as soon as you find a Jesus who can save me from the hell I'm in right now, then you come back."

I closed the door, but that encounter had opened something in my heart. It stirred within me a search. Can I really experience God's love now, I wondered, or do I have to wait until I'm dead? I had been raised in a strong Catholic background so I knew that there was a hell. I was scared to die without Christ, but I thought that the pain of what I was in couldn't be any worse than going to hell. To me it was the same thing. Whether I lived or died I was in hell, so what did it matter?

The two men at my door had also said, "Every single thing that the Bible says will happen before Jesus comes has been fulfilled. He could come when you go to bed tonight, or when you get up tomorrow; and if you're not ready, you'll be lost. Our pastor says that all we have is five years, maximum. Jesus could come sooner, but it's not going to be any longer than five years."

The coming of the Lord to each generation

So here we are, more than a quarter of a century later, and Jesus hasn't come. What those zealous young men did that night is what Christians have basically been doing for centuries: warning people and waiting. And without a clear understanding of the future, the attitude toward children has been, "Just get them saved and keep them saved. Keep them as far away from the carnal, worldly, sinful stuff as possible, because remember, Jesus is coming at any moment!"

We have been so concerned about the physical Second Coming of Christ that we have forgotten that God has a purpose for every person who is born; there is a coming of the Lord, as it were, to every generation. Throughout history God has visited each generation with fires of revival; and each generation has thought that surely the end of time was approaching. As a result, they have not imparted the fire to their children. Indeed, their obsession with the Second Coming actually robbed their children of their hope and their future! Let us beware lest we too rob our children of all that is theirs in Christ Jesus.

We may be the ones who hear the trumpet, and we may not. So what can we do to make sure that when the Lord does return, He will find faith on the earth? How can we pass on the torch of His Presence with bold assurance, confident that our children will value and hold high the flame?

The next chapters of this book will help answer those questions....

Part Two

The Right of Passage

The right of passage is the right of the things of God to pass through to the next generation.

Chapter Four

Sour Grapes

"In those days people will no longer say, 'The fathers have eaten sour grapes, and the children's teeth are set on edge.' Instead, everyone will die for his own sin; whoever eats sour grapes—his own teeth will be set on edge" (Jeremiah 31:2930).

will never act like my mother! When I have children, I will not treat them like she treats me!" "My dad never had time for us. He never listened when we talked. When I have a family, they will know how important they are to me!"

Do any of these statements sound familiar? Many of us pray, worry, and fret over things we saw in the lives of our parents or our grandparents. We vow that those things will never happen to us, only to realize that the very characteristics we hated in our ancestors are very much alive in our own hearts.

As parents, things become even worse when we begin to see these despised traits emerge in our children. We become disturbed when our kids act like we do! Instead of being annoyed at them, we should be upset with ourselves for having

allowed these character flaws in us to pass through to them. When we see these flaws mirrored in our children, we often pray, "God, deliver them. Lord, set them free!" And do you know what God's response is to that prayer? "Their deliverance is locked up in your repentance."

Recognizing generational iniquity

About the time I was studying this issue, my son Joel said, "Dad, I can't wait to grow up! I want to be just like you!" I said, "Uh, well, uh, thank you, Joel," and I went into the bedroom and prayed harder than I had prayed in a long time. Joel's words kept echoing in my mind, "Dad, I can't wait to be just like you," and I was thinking, Okay, Son, but let's define this a little bit. Why? There are parts of me that I definitely do not want passed on to my children.

We pass on to our children who we are. Spiritually, some Christians pass on the mediocrity of a religious system or the lukewarm "hanging on until the end" attitude of the average churchgoer. If, however, we are carrying high the torch of God's Presence, that is what we will impart to our sons and daughters.

When it comes to our ancestral history, we pass that history on to our children by the way we choose to live. We must embrace our family gifts and strengths and refuse to live out the negative things like fear, sorrow, and depression. Our children are going to have enough conflict in this life without our giving them generational baggage to carry When we notice things that we have struggled with throughout our lives emerging in our children, we must deal with those things.

Repent...to the Lord, and to your children!

God will show us the negative patterns in our lives that were given to us by previous generations. We then have a choice to make. Either we will pass that trait on to our children or we will intentionally choose to repent and cut off that negative trait, refusing to give it the right of passage. To make that choice we must understand that whenever we are fearful, have a pattern of angry outbursts, or model any other form of negative behavior, we are teaching our children how to react in similar situations. We are allowing ourselves to be the channels through which the things we do not want our children to have in their lives are being passed to them. Thus, to stop the passing on of these negative generational traits, we must take the time to repent before the Lord. We must also take our children aside and ask for their forgiveness as well. "I was wrong. What I just did was a sin. I'm sorry. I have asked Jesus to forgive me. I asked Him to forgive me for getting angry with you. Will you also forgive me?"

When I repent to my children, I don't tell them I made a mistake. I tell them I sinned. Christian humanism has replaced the word sin in many instances with the word mistake. For example, when a young couple becomes sexually involved before marriage, that absolutely is a mistake, but it is also a sin. It doesn't even have to be something as serious as sexual sin. When you get angry, that is a mistake, but it is also sin. Let's call sin "sin." A mistake is a human error. Sin is a choice.

Whenever we display traits that we despised in those who went before us, we must be quick to repent, both to the Lord and to our children. We must also repent when we demonstrate something that came out of our own sinful nature. Whether it came from our ancestors or from us, we need to repent of it; otherwise it can pass through us to our sons and daughters.

When I humble myself and ask for forgiveness from my children, it has a powerful effect on their lives. I am teaching them, first, that anger has no right in my life as their father, and second, that it has no right in their lives.

Remember that our example is what will have the greatest influence on our children. We continually teach them by what we do. Our example causes our children to respond to circumstances and situations the same way we do.

What are "sour grapes"?

The fathers have eaten sour grapes, and the children's teeth are set on edge (Jeremiah 31:29b; see also Ezekiel 18:1-4).

What are sour grapes? They are the character qualities or the inclinations toward certain behaviors that are handed down in families through the generations. Some might call them generational sins or familiar spirits. Whatever they are, our children should not have to deal with them! We are in Christ, and as children of God, we want His heritage and His character traits to rule us, not our own sin nature or the sins of our fathers.1

All of us have a heart to move on in our journey with the Lord. When we are young, or are new Christians, it's easy to see those things of which we need to repent if we are to move on in the Lord. In truth, we are usually very aware of the "sour grapes" in our lives and therefore constantly seek the cleansing of the Lord so that we can enter into and experience His purposes more fully. But sometimes as we mature, we start to think, I'm okay. I'm in pretty good shape. That kind of complacent reasoning will hold us back.

Those of any age who are growing in Christ understand that the transforming process takes a lifetime. When we hear the Spirit of the Lord saying, "I want to take you on," we know that means He wants to cut something off so that we can fly higher. This is true no matter where we are in our relationship with God. He wants to change something in the natural so that we can continue to pursue in the spirit.

We should never think that God's call to go on into a deeper experience with Him happens without sacrifice...without change. That change doesn't always mean more time spent in prayer and worship. Our progress into God's purpose also includes allowing Him to touch those places in our inner person that need to be healed; allowing Him to pour into our lives those things that are lacking.

ur lives are skewed by what went before us. Many of us have an awareness that something deep within our being is negatively affecting our progress in life. Perhaps there have been times when you have been really excited about something God put on your heart to do: a change of direction, a different job, or a move into new arenas. Then, just as you're ready to do it, something holds you back. Some obstacle blocks the way, some fear paralyzes you, or a change in your circumstances prevents you from doing what you know the Lord said to do.

Perhaps you have been catapulted forward and then knocked back so many times that you aren't even sure you want to go ahead again. I don't know about you, but I don't have time to spend another five or ten years being launched into destiny, only to be wrenched back because of something that continually hinders my progress. God's purposes aren't fulfilled by people who know His will. God's purposes are fulfilled by people who do His will. You know this, but something keeps holding you back, and you are tired of the battle.

God wants to set you free so that when He catapults you, there is no string to the past to pull you back! Truly, your future does not have to be manipulated or controlled by the negative thoughts, ideas, or soul ties that have impeded you in the past. There is a destiny beyond the natural realm waiting for you...and for each one of God's children.

Learn to discern

We are all sponges. We are constantly learning and accumulating information. As we grow older, we should become better at discerning which things we should absorb and which we should not. Young children, however, are sponges that just soak up whatever is around them. That's the way God made children. As they grow and are exposed to more influences, we need to teach our children to discern. We must also carefully watch who has influence in their lives, because our sons and daughters will soak up everything they can, especially from those people who are in positions of oversight in their lives, such as teachers, baby-sitters, daycare workers, and extended family. Our children will trust caregivers because we, as parents, placed those people in authority.

"All they know how to do is open their mouths"

When my twin brother, Ron, and I were kids, we found a robin's nest that had fallen out of a tree. Two little robins were in the bottom of that nest, doing what baby birds do: Their eyes were shut and their mouths were open in complete trust. The only problem was, they were trusting two kids who didn't know what to feed baby robins.

In the security of their nest, high in a tree and far from curious seven-year-olds, these little birds were safe. They would be fed only what momma brought to them. Once the nest was in the grubby little hands of my brother and I, they were in big trouble.

When we went to the refrigerator to look for something to feed the robins, we found the remains of last night's delicious dinner. Surely these baby robins would enjoy meat loaf as much as we did! They didn't!

Within 20 minutes, they were dead. We ran into the house saying, "Mom, we fed baby birds and they died! They died eating your meat loaf!" She said, "Well, the meat loaf wasn't for them; it was for you." By that time we were in tears as we protested, "But, Mom, they had their mouths open!" Mom's answer was profound. She said, "That's because all they knew how to do was open their mouths."

You see, something unnatural had happened. God made robins to build their nests high up in trees so that only they can get to their babies, and not inquisitive little boys. Robins know what to feed their hatchlings to ensure that they receive proper nourishment. When those babies were bumped out of the tree, they fell into the hands of strange kids. We had the right intentions, but no knowledge; and the baby robins did not survive.

God planned that parents would know what to feed their children. He designed families so that parents would not only feed their sons and daughters food to make them physically healthy but would also pour into them spiritual nutrients and strength to prepare them for life. We are born with our mouths open and our eyes shut, so to speak, confident that what is put in will be healthy and wholesome. Young children have an innocence and complete trust that allows them to be fed by the one whom they trust. That innocence remains in them as long as parents and caregivers are trustworthy.

When children do not receive from their parents the necessary nutrients, they spend the rest of their lives hungering for what they never got. If our parents fed us things that did damage, we spend our lives with inner pain, longing to be healed.

Honor your father and your mother

"Honor your father and mother”—which is the first commandment with a promise (Ephesians 6:2).

When I gave my life to Jesus, I didn't know how to honor my parents. It took God several years to get through my stubbornness and show me my lack of honor, especially toward my father. Thankfully, the Lord showed it to me, I repented, and Dad and I had a couple of great years before he died.

Scripture teaches us to honor our parents. On the other hand, Jesus said,

Do not suppose that I have come to bring peace to the earth. I did not come to bring peace, but a sword. For I have come to turn ”a man against his father, a daughter against her mother, a daughter-in-law against her mother- in-law —a man's enemies will be the members of his own household” (Matthew 10:34-36).

How do swords and peace fit together? They fit together in mercy. They fit together in our own hearts first, as we understand that there are things in our own lives we do not want our children to emulate. There are sour grapes within us that have no right to affect our children. They have no right of passage. Sometimes we try to hide the sour grapes from our children rather than repent of them. By living in a state of repentance, it becomes much easier to forgive our parents—or the person who raised us—who also struggled with sin. When we see the frailty of our humanity and our own failures, we extend mercy, not judgment.2

How do we honor our mother and father while knowing very well that there are things in their lives that cannot be honored? We honor our parents in the same way we want our children to honor us, even though we are struggling with our sinful nature. There are many good, valuable, and powerful things in our lives that need to pass into our children. We want those good, strong things to be seen, even in the midst of our humanity.

I have met many adults who want to be close to their parents but don't know how to keep themselves from the things that so negatively affected them as children. So they simply cut off contact with them. They sever all memory and relationship in an attempt to save themselves the intense negativity they feel.

We need a greater understanding of the purposes of God through the generations. If we throw out our heritage and reject our ancestors, we also reject the things that God wants to pass through to us. We need to honor our parents for the good things God put in them for us, and to forgive them for those negative things that should not be passed on to subsequent generations.

The need for mercy helps you to be merciful

When we recognize our own frailty, we can be free. I have been judged because I am overweight, as though that is the only sin there is. I once said to someone, "If your secret sin was manifest in pounds, how much would you weigh?" Now, that by no means excuses me for having a weight problem, but it does give understanding that we all struggle with something that is difficult to overcome.

The fact that some sins are more outwardly evident does not make them any worse than the more hidden sins. For some people, keeping weight off is not a problem, but they are chronic gossipers or they have tempers that are totally out of control. The more we are painfully aware of our own sin and the constant humiliation of coming before the Father, repeatedly asking for His forgiveness, the more we become people of mercy. Because we know the depths of our own struggle, we no longer judge other people, but are quick to extend grace and compassion.

A person who lives in a continual state of judgment toward other people is someone who has never touched his own sin. He has never recognized the depth of his own sinfulness; he has never really called upon the Lord for mercy. Jesus said that He didn't come to heal well people; He came for the sick.5 The ones who thought they were well could not receive His healing.

We are all sick. One sin is not greater than another. The person who has been on drugs is no worse than someone who cheats on his tax return. The sin that your father committed is not worse than your sin of hatred toward him. We all need mercy and forgiveness.

The word of the Lord came to me: ”What do you people mean by quoting this proverb about the land of Israel: 'The fathers eat sour grapes, and the children's teeth are set on edge'? As surely as I live, declares the Sovereign Lord, you will no longer quote this proverb in Israel. For every living soul belongs to Me, the father as well as the son—both alike belong to Me. The soul who sins is the one who will die” (Ezekiel 18:1-4).

hat a wonderful relief to look back on those who hurt us so much and forgive them. What a wonderful relief to be free of their detrimental influence in our lives. We can put a stop to the wrong responses and negative behavior right here and now. As Ezekiel 18 says, the sour grapes that our ancestors have eaten will not set our children's teeth on edge. Our sons and daughters can be free to pursue God's destiny without the added encumbrance of our sins.

Father, we come to You in Jesus' name, and we thank You for Your grace. Holy Spirit, help us to forgive and to love and honor our parents. Lord, we ask You to bring to mind those things that have hindered us; those places of unforgiveness and harshness and bitterness that we have held. Lord Jesus, You don't want us to carry them anymore. Father, You want us to release our ancestors so that the blessing of the generations can pass through us to our children. The strength of our heritage is locked in our past. Lord, we don't want to be the plug. We want our fountains to be unblocked. We want the power of Your Holy Spirit, the fresh flow of living water, to move through us and into our families. In Jesus' name, amen.

Chapter Five

Sweet & Sour

I know that nothing good lives in me, that is, in my sinful nature. For I have the desire to do what is good, but I cannot carry it out. For what I do is not the good I want to do; no, the evil I do not want to do—this I keep on doing (Romans 7:18-19).

ithin each one of us there is spirit and flesh, good and bad, sweet and sour. From Abraham, who is known as the "father of our faith," came both Isaac and Ishmael. Both spiritual and natural came out of the same man. We can read Abraham's story in the Book of Genesis...

After this, the word of the Lord came to Abram in a vision: Do not be afraid, Abram. I am your shield, your very great reward.” But Abram said, "O Sovereign Lord, what can You give me since I remain childless and the one who will inherit my estate is Eliezer of Damascus?" And Abram said, "You have given me no children; so a servant in my household will be my heir." Then the word of the Lord came to him: "This man will not be your heir, but a son coming from your own body will be your heir.” He took him outside and said, "Look up at the heavens and count the stars—if indeed you can count them.” Then He said to him, "So shall your offspring be.” Abram believed the Lord, and He credited it to him as righteousness (Genesis 15:1-6).

God made a promise to Abraham that from his seed would come a great nation. The promise from God to Abraham was that a son of his seed would be his heir. Abraham believed the Lord, but time passed and the promised son was not born.

Now Sarai, Abram's wife, had borne him no children. But she had an Egyptian maidservant named Hagar; so she said to Abram, ”The Lord has kept me from having children. Go, sleep with my maidservant; perhaps I can build a family through her.” Abram agreed to what Sarai said. So after Abram had been living in Canaan ten years, Sarai his wife took her Egyptian maidservant Hagar and gave her to her husband to be his wife. He slept with Hagar, and she conceived. When she knew she was pregnant, she began to despise her mistress (Genesis 16:1-4).

God had given Abraham a promise, but neither he nor Sarah could wait for it. They went ahead and moved in the flesh, in the natural, to produce what God had promised. The result was the birth of Ishmael through Sarah's maid, Hagar. In Abraham's life, there was that which was born of spirit and that which was born of the flesh. The word of the Lord was born of the Spirit, but the word of Abraham was born of the flesh.

Conflict came because the flesh tried to accomplish what God said He would do by the Spirit.

ave you ever noticed that God never punished Abraham for Ishmael's birth? Our tendency is to condemn Abraham's actions, but even what he did in the flesh was done by faith. It didn't work because it was in the flesh, but it was still done in faith. Abraham believed God's promise, and he was going to make sure that it came to pass. He didn't understand how God was going to take care of it Himself. All Abraham knew was that he was going to be the father of many nations, and he reasoned, "If this is going to happen, I have to do something.”

The birth of Ishmael added unnecessary heartache and suffering to Abraham and has continued to affect every generation since then with conflict. What Abraham did in the flesh was not according to God's plan and was not pleasing to the Lord. What did please God, however, was Abraham's heart attitude of believing what the Lord had said. God never rebuked Abraham but referred to him as "Abraham, the believer."1 This man's legacy is a legacy of faith, not a legacy of failure.

Now the Lord was gracious to Sarah as He had said, and the Lord did for Sarah what He had promised. Sarah became pregnant and bore a son to Abraham in his old age, at the very time God had promised him. Abraham gave the name Isaac to the son Sarah bore him. When his son Isaac was eight days old, Abraham circumcised him, as God commanded him. Abraham was a hundred years old when his son Isaac was born to him. Sarah said, "God has brought me laughter, and everyone who hears about this will laugh with me." And she added, "Who would have said to Abraham that Sarah would nurse children? Yet I have borne him a son in his old age." The child grew and was weaned, and on the day Isaac was weaned Abraham held a great feast. But Sarah saw that the son whom Hagar the Egyptian had borne to Abraham was mocking... (Genesis 21:1-9).

shmael mocked Isaac. The thing born of the spirit was living with the thing born of the flesh, and the result was conflict. The carnality of our minds is constantly trying to deride what is born of the spirit. Have you ever heard from God in the spirit, then allowed the flesh man in you to question what you heard?

But Sarah saw that the son whom Hagar the Egyptian had borne to Abraham was mocking, and she said to Abraham, "Get rid of that slave woman and her son, for that slave woman's son will never share in the inheritance with my son Isaac." The matter distressed Abraham greatly because it concerned his son. But God said to him, "Do not be so distressed about the boy and your maidservant. Listen to whatever Sarah tells you, because it is through Isaac that your offspring will be reckoned" (Genesis 21:9-12).

Although tradition demanded that Ishmael be Abraham's heir, Ishmael was not the rightful heir. He was a man produced in the flesh—a flesh response to something God had said. In each of our lives, what is born of the flesh, like Ishmael, can live as an heir, live as the firstborn, until something of spirit comes along and displaces it.

You can have your whole life arranged, when all of a sudden, the spirit man invades the situation. Ishmael was the firstborn. He assumed that he was going to inherit an incredible amount of land and loot. The flesh man is always comfortable until what is born of the spirit arrives; and as long as the flesh and the spirit are allowed to dwell together there will be a battle.

Is there conflict in your heart or your home? It is because the flesh and the spirit are in opposition to one another.[31] When we yield to the temptations of the flesh we sometimes allow the spirit man to recede. When we are people of spirit—being yielded to the Spirit of the Lord—the spirit does not recede, but grows to become the dominant force. Then our inner man maintains strength and courage, and that which is flesh must go. The Bible promises that we will reap a harvest of what we sow, be it fleshly or spiritual.[32] This is why it is so important for us to become people of spirit. We must continually sow spiritual seeds and feed our inner spiritual man so that the spirit part of our being will be in control.

The Scripture says, "Get rid of that slave woman and her son...."[4] Cast out the flesh so that the spirit can take its rightful inheritance. Get rid of the flesh so that the spirit can have its rightful reward. As long as the flesh and the spirit dwell together, there will be no inheritance because there will be nothing but a life of conflict.

braham was given the tremendous promise that through him would come a people more numerous than the stars of heaven and the sands of the sea. The promise was going lu happen through Abraham, but Abraham had two sides to him. He had the Isaac side, and he had the Ishmael side. The promise and the curse, the flesh and the spirit, were in the same man. Abraham tried hard to make the flesh man and the spirit man live together, but it never worked. What was born of God would live forever, but what was born of the flesh could have derailed the purposes of God.

Both Isaac and Ishmael live in us. We must repent of the Ishmael, cast it out, and embrace the Isaac part of our being. We must wrestle to the ground those sinful things that we struggle with and repent of them so that our children don't have to fight the same battles. My children will have to fight their own inner war between flesh and spirit.5 They will have enough of their own hassles to deal with. My children certainly don't need the turmoil caused by what I or past generations have dumped on them.

We need to conquer and cast out the "Ishmael demons" in our families to keep our kids from having to fight with them. I, personally, want to get rid of them all, here in my generation. I want my children to be free to spend their time establishing the Kingdom, not battling the Ishmael that I didn't have the courage or the heart to take care of in myself. When I raise the "bloody veil," the blood of Jesus, between myself and my children, the things in me with no right of passage are destroyed in my generation.

Regeneration, not deterioration

The qualities and promises that belonged to Abraham flowed first into Isaac, then into Jacob, and now into us because we are his spiritual children.6 We should go from generation to generation growing in strength. Second Corinthians 3:18 (KJV) says that we are being transformed from glory to glory, which means that the Kingdom of God is to be something that grows from strength to strength as the days go by. As each generation passes, the next one should be stronger. The Kingdom should be more powerful in our children than it was within us.

Therefore we do not lose heart. Even though our outward man is perishing, yet the inward man is being renewed day by day. For our light affliction, which is but for a moment, is working for us afar more exceeding and eternal weight of glory, while we do not look at the things which are seen, but at the things which are not seen. For the things which are seen are temporary, but the things which are not seen are eternal (2 Corinthians 4:16-18 NKJV).

No matter what we try to do to prevent it, nature is deteriorating. I can take all the vitamins and food supplements I want, but I'm still deteriorating. The spirit man, however, grows stronger and stronger and from generation to generation. Nature tends toward destruction, but the Kingdom of God tends toward strength. When we plant the Kingdom of God in our families, our children will become stronger than we are.

A philosopher once said, "With the first breath you take as a babe, you're one breath closer to death." The whole world tends toward decay and ruin because of Adam's fall. If you leave anything out in the rain long enough, it will eventually fall apart, even if it takes 200 years. Buy a fresh bowl of fruit, and in a few days it is rotten. Paint a house, and it begins to deteriorate. Buy a car, and it wears out. Civilization also deteriorates. That is a hard fact for humanity to accept. In today's eroding society, deterioration is called "enlightenment." Deterioration of ethics and values is called "accepting alternate lifestyles."

Everything in the world tends toward ruin and decay, but a godly people or culture will be transformed from one degree of glory to the next. In Christ, we ascend, not deteriorate. We defy the laws of nature.

Releasing the power of the generations

When we use the term "passed down from our parents," we inadvertently accept the natural pattern of decline. We should be talking about passing things on to our children. As you look back at your family tree, you will see qualities that need to be passed on. All the people in your ancestral line, whether or not they served the Lord, were born with a destiny, a calling, and gifts from God.

Your ancestors had crafts and skills, abilities and talents, strength and courage that were given to them by the Lord. As you open your heart to them, everything that was good and wholesome and powerful in your family's heritage passes into you. It has the right to pass, and you become twice the person you otherwise might have been.

Within your children there is synergetic power because they get not only their own personal gifts from God but also all that you and your spouse pass to them. Out of your marriage union has come a life exponentially greater than your own. There's no end to the possibilities. God wants families to stay connected because that gathering together releases the power of the generations.

But we can receive blessings from others as well. Extended family, friends, members of your church; all have qualities that can be poured into your children as you open your heart to their love, friendship, and fellowship.

Do you know why the Body of Christ needs to be the Body? Because I need what your uncle has, and I need what your grandfather had; and you need what my great-granddaddy had. We begin to grow and are built together in Him. Then, as you give yourself to be mentored by a brother or sister in Christ, the power of the generations from that family comes to you, too.

When you look back at your parents, you will be able to find something you can be thankful for, something you can genuinely bless them for. Honoring your mother and father will open the door and allow you to receive the good qualities in their lives, qualities you were perhaps previously unable to see because of destructive circumstances. It is amazing how forgiveness clears hearts. The fog that clouded how we looked at our parents can be cleared away so we can see the good things—the giftings and abilities they had.

We are imports

Most of us are imports. Somewhere, one or more persons in your past had a driving passion for something better, so they took a risk. They left everything they had to come to a new land. Imagine, if you will, the fear and uncertainly with which our ancestors boarded ships and left their home countries.

My grandparents, both on my mother's side and on my father's side, were immigrants from Italy. They had such a longing for a better life for themselves that they sold everything they had and came across the ocean to a land where they couldn't even speak the language. Their dissatisfaction with what was and their hunger for something better was so intense that they came to America, the land of hopes and dreams.

I'll take that!

When I think of the passion and the drive for something better that were in the hearts of my grandparents, I say, "I'll take that! I'll take those qualities as my inheritance!" Grandpa worked two jobs, 18 hours a day, to support seven children. I'll take that work ethic. I'll take that commitment to his wife and family. Those qualities have the right of passage. My mother's parents, the Pasquinis, had very creative business savvy. I'll take that! I'll take their tenacity and courage to explore the unknown.

Then I think about my father and his dissatisfaction with the fact that his creativity and potential were not being fulfilled. As a result, he started three successful businesses. I'll take his business and leadership sense. My father was a very loving, very tender man. I remember that tenderness. I'll take that. He was very committed to his children. I remember him playing ball with us after a 12-hour day. He was so tired that he could barely drag himself outside, but he did it. That's good. I'll take that into my life. It has the right of passage.

I look at the good qualities in both my mother's and my father's families and take them; and whatever good there is in me, I'll go ahead and give that to my sons. Consequently, my family will not deteriorate from generation to generation; it will grow and be strengthened. The universe tends to deteriorate, but there is a never-ending growth cycle if Christ is the center of our families.

As Christians, we are new creations. Old things have passed away and everything has become new.[33] The promises to Abraham have the ultimate right of passage through the ages.8 What is passed from Abraham to us? Faith and fruitfulness. I will take Abraham's faith and fruitfulness! Obedience, a sense of adventure, and a willingness to lay everything aside and go where he had never been before—I'll take those qualities as well. They, too, have the right of passage.

od gifted our parents and grandparents with the capacity to hear and respond to His voice. He gave them abilities to transform the kingdoms of this world into the kingdoms of our God. He has given those abilities to humankind throughout the ages. We need to begin to look back at where we came from and forgive those things in our ancestors that were the negative, sour side of their character. Because of our pain and anger, sometimes the whole parent is rejected. But when we reject the parent, we lose our heritage; we reject the blessing as well as the curse and end up losing the Isaac as well as the Ishmael.

Within your family lineage are inherent traits, talents, and giftings that need to pass into you so that your children can receive them. Do you want your children to experience the accumulated godly qualities passed to them from their ancestors? Do you want them to be free to pursue the purposes of God unhindered by the sour grapes you and your parents had to deal with? Then it's time that you choose to forsake both the sins of your ancestors and the sins of your own flesh. Their deliverance is locked up in your repentance.

Chapter Six

No More Sour Grapes!

For the word of God is living and active. Sharper than any double-edged sword, it penetrates even to dividing soul and spirit, joints and marrow; it judges the thoughts and attitudes of the heart (Hebrews 4:12).

ithin your life there are opposing, powerful forces vying for preeminence: flesh and spirit, degeneration and regeneration, Ishmael and Isaac. Can you think of at least one thing in your life that you do not want passed on to your children; one thing that does not have the right to pass from you or your ancestors to the next generation? When you can admit and confess the Ishmael, the flesh man in you, then you can forgive the Ishmael in those who went before you.

Can you also think of some blessing from your forefathers and mothers that you want your children to inherit? Be sure to bless this Isaac part of your ancestors so that every good thing that God gave them comes to you, and thus to your children.

The blood of Jesus is that which separates the Ishmael nature within you from the Isaac. Then the Holy Spirit energizes the spiritual Isaac so that what is intended to flourish flourishes and what is intended to prosper prospers. Thus the strengths of your heritage are available to your children, and they are saved from having to fight the sins that beset their ancestors.

When this power of the New Covenant becomes active in our lives, we share in a building process that extends from generation to generation. Our children become stronger than we are now; and their children will be even stronger because we've learned how to repent of Ishmael and bless the Isaac within us.

God's intent is that our children will not fight the battles we fought. He wants our offspring to be free from those struggles so that they can concentrate on and put their energy into establishing the Kingdom of God in the earth. The Lord wants sons and daughters who will possess the Promised Land without having to fight the giants that we were never able to defeat.

The bloody veil

This whole concept of generational influence must be carefully taught and understood. Although there has been a great deal of teaching regarding generational curses, one crucial detail is not always made clear: When you become a Christian, you are a new creation, and the power of evil things from your ancestors is broken. You are no longer bound by their sins. The enemy, who is a liar, doesn't want you to understand this. If he can get you to think that a curse is still on you, then it will affect you. In essence, you will invite generational curses by what you believe.

I rebuke and break off in Jesus' name any kind of attack, or any kind of remembrance of curses, that try to touch my family My prayer is, "The blood of Jesus stopped this curse when I became a believer. That curse cannot go through the bloody veil, which is the veil of His blood."

We all know of things in our parents' lives that we do not want repeated in our own lives. When you start acting like your mother acted, you had better stop blaming your mother, stop blaming the devil, and just get on your face and repent for your own actions! Remind yourself that any negative generational behavior has no right to influence your life. Its power was broken the moment you gave your heart to Jesus. The curse is gone. It did not get through the bloody veil of Calvary. If, however, you choose to act out negative behavior, you will create a whole new curse.

If you find yourself acting like your mother acted, repent!

The right of passage through the bloody veil

The blood of Jesus is a supernatural filter that allows what is righteous to pass, and what is unrighteous to be forgiven...not just laid aside, buried, or hidden, but forgiven. The only thing that has the right of passage through the generations is all that is born of God. The only thing that could go through Abraham's line to produce the promise was the seed of promise in Isaac. Ishmael did not contain the seed of promise, but the seed of flesh; therefore, his seed had no right of passage into the sons of promise.

There are things in me, Don Nori, that have the right of passage into my sons; and there are things in me that by God's grace are going to be filtered out by the bloody veil of Jesus.

Early in our marriage, in our limited understanding, Cathy and I determined that two specific things would not be allowed to be part of our home. The first thing that didn't have the right of passage was the typical Italian weight problem evident on my side of the family. Cathy and I resolved that our children were not going to be overweight. On Cathy's side of the family, there was a lack of expression of love. We determined that from the day they were born, our children would constantly receive affirmations of our affection and care.

As time has passed, we have noticed other character qualities and issues from our ancestors that needed to be cut off because they have no right of passage into our family. This has been an on-going spiritual journey, and the Lord has been teaching us the power of the bloody veil along the way.

Window and mirror

The blood of Jesus has the uncanny ability to be both a window and a mirror at the same time. Just as we are ready to pronounce judgment on somebody, somehow the window turns into a mirror, and we see ourselves. When I point my finger in judgment toward someone, the Lord shows me my own sin.

You might find that the finger you are about to shake at your father is shaking at you. Then your only recourse is to cry out to the Lord, "Have mercy! Lord, forgive him! Lord, forgive me!" And within that cry, you can discover a very, very powerful truth: We learn to forgive the humanity in our fathers because the humanity is in us as well. Only then can we receive those qualities that have the right of passage. If we reject the whole person—the entire father or the entire mother—we reject not only what we don't want, but the blessing as well.

Do I repent or do I forgive?

The whole issue actually comes down to our brokenness.

When we really see ourselves for who we are, we find that we must be involved in two processes: We forgive for how we were treated; and we repent for how we act. We forgive our parents for the negative things, the sour grapes, that were in them; and we repent of the things we recognize in our own lives. These processes then create within us increased consideration toward others.

The right of passage is the right of the things of God to pass through to the next generation. The things without the right of passage, the sour grapes, we forgive, and they stop right there. It is important to understand that our forgiveness must not be from a condescending or arrogant attitude, thinking, Those poor people just didn't know what they were doing. We must not religiously forgive them from a position of superiority: Well, I'll let them off the hook. They really blew it, but I'll let it go. If they were only as good as me, they wouldn't have had that problem. This is not really forgiving; it is merely tolerating or granting amnesty

Forgive your parents

When we look back and see the things our parents did that hurt us, we can choose to forgive them. Then all the strength and giftings that God gave them are free to flow into us. To take this a step farther, we need to forgive our parents not just because we want their gifts, but because we know that unless we forgive them, we block up the fountains of life for ourselves, for our children, and for the generations to come. Without forgiveness, we are not just robbing ourselves; we are robbing our children of what their ancestors had for them.

All of us know that there are things in us that passed to us from our ancestors that we do not want. I mentioned in an earlier chapter the importance of asking our children to forgive us. How can we expect them to forgive us if we have not forgiven our parents? You may respond, "My parents never asked me to forgive them! If they ask me, then I'll consider it."

Your parents may never ask for your forgiveness. They may never apologize to you. They may not know that they need to! Nonetheless, I encourage you to go ahead and forgive them. Do you want your children to harbor bitterness toward you for things for which you don't specifically ask for forgiveness? Jesus told us to seek forgiveness as we forgive,[34] that is, in exactly the same way we forgive those who sin against us. The Lord went on to say, "For if you forgive men when they sin against you, your heavenly Father will also forgive you. But if you do not forgive men their sins, your Father will not forgive your sins."[35]

It couldn't be much clearer. Do you want God to forgive you? Be quick to forgive other people.

You are rich!

The seed that passed to you from your parents, grandparents, and great-grandparents contains every attribute you need to fulfill God's dream for your life. That seed contains the riches of your ancestry.

Truly, you are rich and you don't even know it because you keep looking for wealth, not understanding that within you is the power of the generations. You have abilities you haven't even begun to tap. Do you want to know what you can accomplish? Look back! In you is the power of every accomplishment and every positive and right thing ever done by your ancestors.

Within you are the talents and enablements that God bestowed upon your great-grandparents. Their gifts are in you.

The potential and power of this generation is in our history.

You hold the key

How do you release the riches and power of the generations in your life? You use the key: forgiveness. The place of forgiveness begins with an understanding of your own humanity; of where you have come from; of your own struggles and weaknesses. So seek to understand yourself. Allow your defenses and walls to come down. Don't be afraid to admit to the sour grapes in your life that you do not want passed on to your children. Repent of those things. They have no right of passage. Give them to your Lord and ask for His help so that those things will no longer rule you. When you are able to repent of your own sins, it becomes a way of life to forgive other people, especially your parents. As you forgive, the Lord will help you to appreciate them in a whole new way.

God will help you to honor your father and your mother. As you honor your parents, blessing them and forgiving them, you are accepting them; you are opening your life to receive from them; you are saying yes to God's gifts to you through them.

When parents don't "deserve" honor

In cases where you do not feel that your parents deserve honor or respect, there is a struggle. Instead of appreciation toward your parents, there can be very real feelings of hatred and disappointment. And yet, deep inside there is also a yearning to connect with them.

God planned for parents to pour into children. There is something within us that wants to be joined spirit to spirit so that we can grow. At the moment we come to a place of repentance from our anger and we can forgive our parents, the flow of God's life begins.

This does not mean that you just ignore what your parents have done. If you struggle with childhood pain, understand that you were never alone through those times. Countless numbers of children and teens lie in their beds night after night crying into their pillows, feeling so alone. They think that no one knows and no one cares. "Why are these people doing this to me?" they cry. "I love them!" You can't help but love your parents. It is that God-given drive to love them that connects you with them so that you can receive what they have for you.

Why, God? Why?

God never intended for despair and heartache to be passed from parents to children. That was never His plan. The obvious question is, "Why did He let it happen?" Well, God didn't let it happen. What God did was give people a free will. We each have the choice to do either the right thing or the wrong thing.

Your parents had a choice; now you have a choice.

You can choose, for instance, to continue to hate. You can choose to be angry for the rest of your life. If you choose that, however, you will never experience the peace of God. Nor will you know the power of God moving through the generations and into your heart.

So if the question in your heart is still, Why did God let my parents do those things to me? remember that God didn't. They acted out of the free will He gave them. In a similar manner, please recognize that the question, Why am I still angry and hateful? reveals that you are angry and hateful because you are choosing not to understand that God was with you.

God was with you

You thought that you were by yourself those nights when you cried yourself to sleep, but you weren't alone. God was with you; He held you as you cried. You were just too hurt and in too much despair to feel His arms around you and to hear His loving voice. If you could have felt the Presence of the Lord, you would have heard His comforting words; you would have felt His sweet embrace.

Perhaps you are still too wounded to feel the Lord's Presence or to hear His voice. That's when you must simply trust Him; when, despite the pain in your heart, you must count on His love for you. Trust Him enough to repent of your hatred—perhaps even your hatred toward God Himself. Repent of your hatred toward your parents. No matter what they did to you, your animosity toward them is wrong. Ask God to help you with the forgiveness process. Ask Him to help you see your parents the way He sees them. Better yet, ask Him to help you see your parents the way you hope He sees you.

Seeing from God's perspective

When I am angry with someone, the Lord often shows me that person the way He sees him. This softens my heart. When I look at people from God's perspective, I don't see strong, arrogant, no-feeling people who just want to control or hurt. Instead, I see what causes them to act that way. Then I can't help but forgive them; I can't help but pray for them.

As you allow the Lord to show people to you as He sees them, the power of forgiveness begins to flow. Sometimes it's like a gush—a gush of the healing power of God. Then, as you forgive the evil, the pain is washed away and only the good remains.

Forgiveness is the key that opens the dam, allowing the godly qualities that were in your parents, your grandparents, and your great-grandparents the right of passage. Forgiveness is the key that separates the negative, sour grapes in your life and allows the sweet and wholesome ones to prosper. Forgiveness is also the key that allows the river of life, which overflows with compassion, to flow through you to your children, your grandchildren, and your grandchildren's children.

Your choice to repent and to forgive will set your children free

A few years ago, Cathy and I were ministering to a bright and talented teenager. He was struggling to break the cycle of alcoholism and abuse. This young man had come face to face with some very dark things within his being. He had confronted the "sour grapes" that had plagued his family for generations. We spent a lot of time with that young man over a period of several years. He worked at Destiny Image and lived in our home.

Cathy and I challenged our young friend to repent and turn his whole life, including his struggles, over to Jesus. His response to us was, "It's not worth it! This is too hard. I can't make it!" We asked him, "If you won't do this for yourself, will you do it for the children you may have someday? Will you let God have control of your life for the sake of your grandchildren?"

By repenting of the negative patterns that were in him and had been so prevalent in the lives of his parents, that teenager was not only saving himself but was also rescuing several generations. By his response to God at that moment, he would end the abuse and alcoholism cycle. Sinful life patterns would be broken and cut off from affecting his descendants. Truly, the choices he made that day would have a tremendous impact on the future, giving the young man, his children, and his children's children the opportunity for a fresh start. In place of the dark things in his heart, God would light the flame of His Presence, which our young friend could then pass on to subsequent generations.

By allowing God to break the generational cycle in his life, that young man would be saving several generations. One day he would be able to tell his sons and daughters—and they in turn would tell their children—the great things God had done for their family. What our young friend would pass on to his future children would be only those things with the right of passage— those qualities that made it through the bloody veil: faith, stability an awareness of God's love and mercy, and the torch of His Presence. Cathy and I challenged him to repent of his sin, to forgive his parents, and to turn to the Lord with all his heart.

Now I am presenting you with the same challenge. Perhaps, as you have been reading these pages, you have become aware of the need in your own life to repent of your own sinful behavior, to forgive someone for what he or she did to you, and to turn to God with all your heart. I urge you to do that.

I have written out some prayers to help you in this process.

Please pray them right now, out loud, for your own sake, and for the sake of your children and their children and every child yet to be born into your family. The choice you make right now will affect their future. Pray them with faith, knowing that God hears you and will answer these prayers.

Father God, I thank You for Your mercy and Your love. I believe that by the power of the Holy Spirit, and through the blood of Jesus, You will set me free! Your Word is sharper than a two-edged sword. It is able to divide the soul and the spirit, the blessing and the curse, the good and the evil that are in my heart.

Father, penetrate the hardness that sometimes prevents me from responding to You. Lord, I ask for Your mercy. I ask that as I go through life, others will forgive the curse and embrace the blessing they see within me. Lord Jesus, I thank You for Your strength that overcomes and defeats every attack and every weakness in my life. Father, where there are sins of which I need to repent, help me to repent. Where I need to forgive, give me the grace and ability to forgive. Where I need to ask forgiveness, help me to do that too. Open the eyes of my understanding so that I can see what has the right of passage and what does not.

Father, this day, I choose to repent. I repent of my own sin (list sins that you are aware of: anger, hatred, lying, procrastination, etc.). As I consider my own humanity, I repent for rejecting and pushing aside those people who gave me breath. I understand that within each one of us is both the blessing and the curse. This day I look back on my parents and all those who have gone before me, and I intentionally choose to forgive the curse and embrace the blessing. I cast out the sin nature of Ishmael and embrace the Isaac.

The sour grapes of my ancestors have no power to affect my life! I refuse the right of passage of anything that would want to kill, steal, or destroy me or my children. Forgive the curse, Lord; cover it and let Your blessing flow. In Jesus' mighty name, I declare that my children are free to live their lives and to serve God without being hindered from anything in our family!

Lord Jesus, may this word find its lodging in my heart. I pray that throughout the days to come You will continue to do Your work in me. Continually bring me to a place of repentance, healing, and wholeness. I thank You for Your blood that cleanses me, and for Your mercy that transforms me.

You are a great and mighty God. Thank You for calling me and wooing me to Yourself that I might accomplish Your purposes in the earth. Thank You for giving me the mandate to train up my children in the way they should go. Thank You, Lord, that You have given me the tools I need to pour into them; to equip the next generation to establish Your Kingdom here on earth. In Jesus' name, amen.

Part Three

Preparing the Next Generation

By Establishing Within Them: History, Holiness, and Hope

In the previous chapters we learned to uproot the negative, detrimental elements in our homes and break the power of generational "sour grapes." The process of building the lives of our children, however, is much more than uprooting. It is planting, pouring in, and establishing what is good. Three good things that need to be securely rooted in our families are history, holiness, and hope.

Children need a history of what God did in the past that brought us to the place we are today. Then holiness needs to be established. Please note that I didn't say legalism; I said holiness. God wants the torch of His Presence to shine brightly through us, but that is greatly hindered if our lives are polluted. Finally, a groundwork of hope needs to be set in place.

Past history, present holiness, and future hope: When these three elements are planted in the lives of our sons and daughters, their hearts are prepared for God to reveal their destiny to them.

Chapter Seven

Power of Your History

We have heard with our ears, O God; our fathers have told us what You did in their days, in days long ago. With Your hand You drove out the nations and planted our fathers;

You crushed the peoples and made our fathers flourish. It was not by their sword that they won the land, nor did their arm bring them victory; it was Your right hand, Your arm, and the light of Your face, for You loved them. You are my King and my God, who decrees victories for Jacob. Through You we push back our enemies; through Your name we trample our foes. I do not trust in my bow, my sword does not bring me victory; but You give us victory over our enemies, You put our adversaries to shame (Psalm 44:1-7).

Israel had a history

hroughout Scripture, the Israelites told and retold the story of their deliverance from Egypt. Had God not rescued them from that place, they would have remained slaves. They were rebellious people, but in His mercy,

God separated the Red Sea, led them through the wilderness, and brought them through the Jordan into the Promised Land. It was not their own strength or wisdom, but the power of God, that overcame their enemies.

Israel was commanded to carefully pass her history on to each generation. As God's people rehearsed what He had done for them in the past, they and their children received an increased awareness of God's greatness and a deeper faith for the future. The psalmist declared that God's people would tell the next generation the praiseworthy deeds of the Lord so that "...they would put their trust in God and would not forget His deeds but would keep His commands."[36]

Personal history

This telling from one generation to another is just as important today as it was for Israel. Our children need to know what God has done for us.

Have you ever told your children your personal history? Have you ever talked to them about your own stubbornness and unfaithfulness toward the Lord? It certainly is a humbling experience. I know, because I've done it. It's hard to tell your kids where you've been and what you've done. It's hard to tell them what dear old dad was like before Jesus came and changed him. It is hard to recount my struggle to follow Christ through the years. But do you know what that does for my children? It gives them a history.

If we are too full of pride or too embarrassed to establish a history with our sons and daughters, we rob them of a sense of appreciation and the understanding that life doesn't have to be the way it now is—and it wouldn't be this way had God not come through and done great things for us.

What were the personal Egypts that God delivered you from? What desert experiences have you gone through? Israel's struggles in the wilderness were a result of their disobedience. You can't be afraid to tell your children of your own times of rebellion and disobedience. Yes, you love God, but that doesn't mean you never make mistakes or fall into sin. Without Him you are weak and frail; you have had to learn to depend on the Lord's strength, not on your own.

There was a season in the Nori family when God broke through time and space and, in His mercy, rescued us from our own land of Egypt. He broke into Cathy's life the day she almost committed suicide and into my life when I almost went off the deep end. Truly God broke into the Nori family and established redemption. Had He not rescued us those many years ago, our situation and circumstances would be much different than they are today.

If you don't have natural children, you can still establish history with those people whom God has put into your life to care for. I've been in counseling situations where I mentioned something I had done that was similar to the person's problem. Often the response was a surprised, "You?!" Yes, me. I'm human. Pinch me, and I'll say "ouch."

Cathy and I have told our sons what we were like before we were Christians. I told them what I did in high school, when lying and cheating were a regular part of my life. While in college, I was involved with drugs, alcohol, and anything else you can connect with the hippie culture. Our sons know what they were saved from. They know that if God had not invaded our lives, they would be struggling with the same problems that Cathy and I had. Our children are well aware of God's faithfulness to us throughout the years.

A conversion testimony

If you are a second, third, or fourth generation Christian, tell your children what you struggled with as a child growing up in a Christian home. Tell them about the fears, anger, or anxieties that you had to repent of when you came to Christ. Tell your children how the Lord rescued you and gave you a new life. Your testimony does not have to consist of what is generally thought of as a conversion testimony. A conversion testimony simply describes how God convicted you of sin; it tells how He brought you to the point where you fell to your knees and repented. For some people this story tells how God saved them from drugs or alcohol. For others it is a tale of deliverance from hatred, anger, or cheating.

I began this book with the testimony of my friend from the People's Republic of China. When asked how he became a Christian, his response is, "Aah, five generations ago God broke into our family and established salvation with my great, great, great grandfather. Hudson Taylor pulled him out of a ditch in Peking, took him into his mission, and nursed him back to health. My great, great, great-grandfather became China's first national Chinese preacher of the gospel. There have been five generations of preachers since then."

My friend goes on to say, "I am sorry to tell you that in my rebellion and my youthfulness I wasted the first 19 years of the salvation purchased for me. At the age of 19 I realized what I was wasting, and I repented. I gave my heart to God so that I could experience the salvation that the Lord began in my ancestors."

Don't cover up your past and try to paint a rosy picture of being some mighty man or woman of valor. Admit how you have struggled. Tell your children of your times of failure and how you called upon the Lord. Give testimony of how God gave you mercy and the strength to go on.

For my friend, salvation began in his family five generations ago. For some of you, salvation broke through with your grandparents or your parents. Or perhaps you are the first generation of Christians in your family. However long your family has served Jesus, be sure to preserve the stories of how God has intervened in your lives.

My sons know that their salvation didn't begin the day they personally received Jesus as their Savior. Their salvation actually began years ago when God apprehended Cathy and I, as well as my family. That is God's way. He breaks through time and space, introduces His covenant, and establishes His life in a family so that every generation to follow can live a life of godliness and fulfillment.

Family history

We've heard all the stories, and sometimes we laugh about them: "I worked for 50 cents a week at the Pennsylvania Railroad." Instead of laughing, we need to say, "Yeah, you did, Grandpa, and thank God you did, or I wouldn't even be here!" I don't make fun of those stories anymore; I am grateful for them. Our children's grandparents are a valuable history lesson. Cathy and I teach our sons that those old stories show us the tenacity and hard work that is in our family. We can apply those qualities in our walk with God, enabling us to say yes to Him even when we don't feel like it.

Instruct your children to bless the generations that have gone before. Teach them that in honoring their grandparents they are saying yes to the gifts that God wants them to receive. Many of our forefathers came to this country without finances or possessions. What they did possess are the kinds of things we want our children to inherit. They came with courage. They came with a spirit of adventure. They came with a determination to achieve. There's hard work in those stalwart ancestors of yours!

Let me add a precautionary note here: Please use discernment as you tell your children stories of their grandparents and great-grandparents. Be careful that you do not impart any feelings of bitterness or frustration. Do not tell stories that might impart some of the negative family issues that have no right of passage. Consider how much, if any, of the negative information your children actually need to know.

When you are telling the "old, old stories," stick to ones that are exciting, uplifting accounts of faith and of God's provision. Even if your grandparents and great-grandparents didn't know the Lord as you do, the positive things in their lives were still gifts to them from God.

God has given gifts to every human being. As we yield our lives to Him, those giftings ignite. If we live unaware of His love and unsurrendered to His Lordship, the gifts are still there, but they never become all that God wanted them to be.

When telling your children stories about their ancestors, watch for opportunities to draw attention to the God-given qualities in the lives of those people. Say things like, "Wow! What determination your great, great-grandpa had to take a wagon train to the West!" "Your great-grandmother quit working in the factory and started her own business. That took real courage in those days." "Your uncle was very musical. He played 11 instruments and was a one-man band!" Every quality in your ancestors is your rightful inheritance, and that of your children. Those things can pass through the bloody veil. Teach your sons and daughters to open their lives to the God-given qualities found in the previous generations, saying, "I'll take that!"

Faith history

Children love to hear stories of miraculous intervention. They enjoy listening to those stories over and over again because faith is built in their hearts regarding the reality of God. Take every opportunity to expose your children to the testimonies of Christian heroes. Read the wonderful stories of God's provision and care for His people throughout the generations.

I used to love listening to my father tell about God's supernatural care for him. One of my favorite stories was about the time he drove home from Pittsburgh to Holidaysburg after a business trip. Just outside of Pittsburgh, Dad heard a loud "clang-clang-clang" under the hood of his car. He immediately drove at a lower speed and watched the gauges. Nothing seemed out of order, and there was no more clanging, so Dad reasoned that the noise must have been caused by something one of the tires had kicked up, and he resumed his speed.

About three hours later, just as my father pulled into the driveway of our home, he lost control of the steering. It was completely gone. He hit the brakes and turned off the ignition. When Dad lifted the hood of the car, he saw that the bolt that held the axle to the steering mechanism was gone. It was lying in our driveway. Upon closer inspection, Dad saw where that bolt had rubbed and rubbed during the previous hours of driving. My father realized that the clanging he had heard outside of

Pittsburgh was the cotter pin flying out of the bolt. The bolt had stayed in place until it fell out in our driveway. What made it even more remarkable was that the bolt in that particular model of car was installed upside-down. The cotter pin was on top, not underneath. That upside-down bolt had stayed in place, holding the steering mechanism together, until Dad safely arrived home!

Every time we went on a trip, even before that particular incident, I can remember my father praying, "Dear Lord, send an angel to take hold of this bumper and get us where we're going." I pray the same thing before we go on any trips. I "took that" confidence in God's protection into my life.

Don't let Dad pray for you!

I always lay hands on our sons when they are sick, especially when they have a fever. Almost immediately, the fever will be gone. One day soon after our oldest son, Jonathan, turned 12, he came from the dentist's office with the bad news, "Dad, I need braces. Would you pray and ask God to fix my teeth?" I prayed. Every week or so I would lay my hands on his mouth and pray. Four years later, the braces came off and his teeth were fine. Around that time we were sitting at the dinner table and our third son, Matthew, told me his news, "Oh, by the way, Dad; I need braces." Jonathan immediately responded, "Don't get Dad to pray for you! Dad can handle fevers, but he doesn't do teeth. He prayed for me and I wore braces for four years!"

Keep a memorial

Hear, O Israel: The Lord is our God, the Lord alone. You shall love the Lord your God with all your heart, and with all your soul, and with all your might. Keep these words that I am commanding you today in your heart. Recite them to your children and talk about them when you are at home and when you are away, when you lie down and when you rise. Bind them as a sign on your hand, fix them as an emblem on your forehead, and write them on the doorposts of your house and on your gates (Deuteronomy 6:4-9 NRSV).

Of course, this Scripture doesn't mean that you take the Bible and tie it to your hands and across your forehead; it does mean that everything you do and everything you think is to be influenced and led by the Spirit of God. Your whole life needs to be based on the fact that Christ lives within you. Your thought life, the TV shows you watch, the articles you read, the jokes you tell—everything is automatically filtered through the bloody veil of Jesus. I want every aspect of my life to pass through that veil, and I want my children to develop that same pattern.

A memorial in Israel was like a plumb line. It was a foundation stone or a place where they staked out a portion of land. God's people could return to it not just to remember, but to know where they were. It was the place from which they could see both where they had come from and how far they still had to go.

The memorials we set in our children are the things they remember and always go back to. Recently I heard how an 83-year-old woman came to the Lord on her deathbed. This woman had not been a church-attender and had no recollection of any experience with Jesus throughout her lifetime. Yet, as she prayed the prayer of salvation, she heard the words of a song in her heart: "My hope is built on nothing less than Jesus' blood and righteousness."[37] The woman wondered where those words had come from.

I know where those words came from. They were a memorial. Sometime, someplace many years before, those words had been planted in her heart. As soon as she gave her life to the Lord, that memorial came back to her. It was her assurance that something had really happened.

Our marriage is a memorial

Keep a memorial. With everything we do and every good thing that happens, we need to remind our children of God's goodness and mercy. My thoughts are always in thankful remembrance and appreciation of what God did when He saved us. He stopped the generational decline and brought our family to a place where we could begin to build the glory of God. Cathy and I often say to our sons, "If God hadn't saved us, we probably wouldn't be married anymore." Our marriage is a memorial, a reminder to our children of God's goodness.

The first day our oldest son, Jonathan, transferred from a private school to public school, he came home really depressed. We asked him what was wrong. "There are 31 kids in my class. Only three of us have both our parents living at home." We were stunned by that statistic. Over the next few months, Jonathan's appreciation of our home life grew. As he saw the pain and heartache that so many of his classmates were dealing with, Jonathan's respect for Cathy and I rose considerably.

No matter how many psychologists and university studies might say that children get over divorce, they don't get over it. Divorce is not a good thing. It's not something a child recovers from. The pain is continuously there. One of the parents is no longer in the home. The child lives between Mom and Dad on weekends. There are continuous arguments and problems.

All five of our sons understand that they have God to thank for their family. They know that Cathy and I are human. They see us struggle with hurts and hassles just like other couples do, but they know that it's Christ who keeps us together. The Lord causes us to live a repentant life so that our marriage stays glued together. Our children have watched Cathy and I lean on our relationship with God to pull us through difficult times in our marriage. Their observations and the impact such times have had on them have been surprising to Cathy and me. And, once again, we realize that our example is shaping the way they will deal with problems that arise someday in their own homes. They are learning to trust God in every aspect of life.

We must teach our children that they can trust God. Use every possible situation to give glory to the Lord for His protection and provision. Pray that the natural tendency in our children toward self-confidence is replaced with God- confidence! Build into their lives the foundational principle of faith in God.

Ancient foundation history

Remove not the ancient landmark, which thy fathers have set (Proverbs 22:28 KJV).

"We must get back to our foundation! We must return to the foundation laid for us by our forefathers!" When you hear those kinds of vehement statements, you may wonder, "Well, what exactly is our foundation? Is it the traditional family unit? Are ethics, honesty, integrity, hard work, faithfulness, and compassion for the needs of other nations the foundation of our country?" The answer is, "No, they are not."

None of those things are the foundation; they are only the fruit of the foundation. The foundation established by our forefathers for this nation is that of a close, abiding, dynamic relationship with a living, vibrant Person, whose name is Jesus Christ. Once you have laid that foundation and there is a relationship—a connection spirit-to-Spirit with Him—the fruit of that relationship grows in your life automatically.

When we remove the Person of the Lord Jesus from the center of our lives and the center of God's purpose for humanity, we are open to every kind of subjective thought, and the end result is chaos. We are seeing this today in our country. Our society is degenerating because the foundation of God's Presence, the only true plumb line, has been removed.

Trying to restore values without first restoring God's Presence is like trying to hang fruit back onto a tree. I tried that once when I was a young boy. I picked about a peck of Bartlett pears from the tree in our backyard. They were as hard as billiard balls. When I proudly brought them into the house, I was quite surprised by my mother's response, "When your father sees those pears, you're going to be in big trouble!" Mom didn't tell me what to do; she just said that I was in big trouble. Being a resourceful young man, I found a stapler, glue, and scotch tape and got to work. I tried to put those pears back on the tree—but you know, not one of them stuck.

Changed values won't stick either as long as the plumb line of God's Presence is missing. We don't need to turn our nation back to values; we need to turn our nation back to God! Once Christ is restored to the nation, moral and ethical values will take care of themselves. These things are merely by-products of life that is filled with the Presence of the Lord. Abortion, homelessness, and drug abuse will be nonissues when Christ once again becomes our firm foundation, the Person on whom we base our existence.

In recent years there has been an attempt in our nation to reestablish the ancient foundation from the top down, beginning with the highest points of government. This will not work. Righteousness cannot be legislated. Righteousness is established first in the hearts of people; then it flows forth into every area of our culture. Our country will not be changed by wrestling our leaders to the floor and making them say "uncle"—or rather, "praise God." Our country will be changed when the heart of our nation is changed because repentance has taken place on a grassroots level. Righteousness cannot be legislated in a nation any more than it can be legislated in a church. It begins with real repentance from the heart.

he history we need to establish in the hearts of our children, the foundation upon which they must build their lives, is a relationship with the living Person, Jesus Christ. Our sons and daughters must serve a living God: a God who walks with His people and talks with them; a God who comes down to be God to them.

Fathers, mothers, you must take the first step. Establish His Presence in your home. Demonstrate a living vibrant relationship with Jesus. From that ancient foundation will then come life and fruitfulness. Lift up the Man, Christ Jesus. Declare His marvelous greatness to your children. Teach your sons and daughters to put their trust in Him. He had a plan, and He has a plan. The Lord is faithful to a thousand generations.3 He is the One who is our history!

Chapter Eight

Power of Your Holiness

ost fatal car accidents occur either at dusk or at dawn the time halfway between darkness and light when —t h i n g s are not clearly visible. The same is true in our spiritual lives. The worst place to be is halfway between darkness and light, the territory where you think you are all right but are unaware of the dangers that lurk in the half-darkness.

In this half-darkness, the conviction and leading of the Holy Spirit are shaded in your life. That's why the moment you take a step toward God—the moment you step into the light—sin often appears in your life.

This happens because you're getting into the light, where everything that was hidden in the darkness is now exposed. You see things that have been there all the time but were hidden by the darkness. Therefore, as you get closer to God's Presence and begin to see the sin in your life, you may think, "I'm backsliding!" Just the opposite is true. You are, in fact, in a very good place.

Explosive situations

A child rummaging around a construction site might find a little box, which he happily plays with until someone tells him that it is filled with plastic explosives. Immediately the child carefully sets down the box and runs! Why? His perspective has changed. The danger didn't suddenly increase—he had been in incredible danger the whole time. The difference is that the child is now aware of the danger because he knows what's inside the little box that he has been tossing into the air. In fact, when he is made aware of the danger, the danger actually decreases because he is no longer playing catch with the box.

This is what holiness is. It is coming into an understanding of what is keeping you from your Lord. Before you gain this awareness, you play with sinfully explosive things without realizing how dangerous they are. Only when you see the truth in the light of His Presence do you lay those things down, turn, and run from them.

Flee youthful lusts that wage war

Dear friends, I urge you, as aliens and strangers in the world, to abstain from sinful desires, which war against your soul (1 Peter 2:11).

There are some things that are obviously sinful: murder, adultery, witchcraft, drunkenness, etc. These sins are thought of as "the biggies," and most people know enough to keep away from them. The danger is in not being aware of the significance of the so-called "little things."

The acts of the sinful nature are obvious: sexual immorality, impurity and debauchery; idolatry and witchcraft; hatred, discord, jealousy, fits of rage, selfish ambition, dissensions, factions and envy; drunkenness, orgies, and the like. I warn you, as I did before, that those who live like this will not inherit the kingdom of God (Galatians 5:19-21).

Please notice that discord, jealousy, fits of rage, selfish ambition, and envy are listed there right alongside sexual immorality and witchcraft.[38] All the works of the flesh are dangerous and destructive because they keep us from God's Presence and His purposes for our lives. They pollute our hearts and cloud our ability to hear the Spirit of the Lord speaking to us.

Run from anything that stimulates youthful lust. Follow anything that makes you want to do right. Pursue faith and love and peace, and enjoy the companionship of those who call on the Lord with pure hearts (2 Timothy 2:22 NLT).

Run. Don't just walk, run! We must teach our children to run from sinful desires with the same intensity they would run from an angry bear. If they don't run, those sins will rule their lives. But by fleeing those things now, young people will develop a habit of resistance. Saying no to sinful things becomes a constant lifestyle of purity and holiness.

When Paul told Timothy to "flee from youthful lusts,"[2] he was in no way limiting youthful lusts to "the biggies." All the desires of the flesh wage war; they bring conflict and do battle against the soul. Our soul includes the mind, intellect, and emotions. If the enemy can keep us preoccupied with temptation, fear, or guilt, then he can keep us from serving God. Scripture tells us to flee those things that are unholy, not just because they offend God, but because they wage war on the soul. Spending our time fighting to keep out of sin distracts us from what we are supposed to be doing for the Kingdom. The Greek word for holiness is hag- nismos. It literally means "a separation"—not only from something, but to something.

Holiness is the process of discovering what in our lives keeps us from a close relationship with God, of turning aside from those things, and of running to the Lord.

When I was young, I used to play a game to see how close I could get my finger to the flame of a candle without getting burned. Well, that's pretty stupid, but sometimes we do the same thing with sin. We think we can get close to sin without it affecting us, but sin does affect us.

Many people wake up in the morning and find temptation lurking beside the bed. They say, "Lord, today I'm not going to give in to that temptation." All day long they fight it, until finally at night they drop into bed and say, "Thank You, Jesus, I fled youthful lusts today." Yes, they did flee youthful lusts, but they spent all day fighting instead of building.

The only time we fight the devil in our personal lives is when we are living too close to him!

Run after God!

If you are running after God, the devil is nowhere near you. Therefore he cannot tempt you. So rather than having your mind so occupied with fleeing youthful lusts, repent! Don't spend the day with your finger as close to the flame as it can get without being burnt. Just keep away from evil things!

Nevertheless, you may still fall into sin at times, and even when you quickly repent, guilt may attack you. Why? Satan is waging war on your soul. He knows that you are forgiven, but he doesn't want you to walk in that forgiveness, so he sends guilt to assault your mind: I failed; I blew it. How can I serve God the rest of the day, the rest of the week, or the rest of my life? How can I lead the Bible study? How can I even go to Bible study tonight, after what I did today? How can I be fit to raise my children? What right do I have to correct them when I'm doing sinful things?

Sinful lusts do wage war on our souls, and when they disarm us, we feel like hypocrites. Then guilt torments our minds, sapping us of our strength, our courage, and our ability to confidently train our children in God's ways. This condemnation we battle is of the enemy. Stay away from sin and there is no war. Jesus took our sins, but He also took the guilt that comes with the sin.[39]

If you have been experiencing this internal warfare, repent! Turn to God and believe that He means it when He says, "You are forgiven. Your sins are removed as far as the east is from the west."[40] Get up and keep going! Run after God. Chase Him with such intensity that sin cannot come close enough to snare you.

External obedience or inner life?

The Law is our tutor until grace comes.[5] Sometimes Christians have used the Law as an excuse because grace never comes. Grace is absent, however, because legalism never permits it to come—never brings us into God's Presence or gives us an understanding of a personal relationship with the Lord. A list of do's and don'ts can never bring us closer to God. All this legalism does is give us a false sense of security about our future in Heaven. It does absolutely nothing to build the Kingdom of God while we are here on earth.

Following a list of rules is not what our children need. The easy way is to say, "Be holy or you're going to burn in hell. Be holy or you're going to get AIDS. Be holy or you're going to ruin your life." Holiness apart from a pursuit of God is like being all dressed up with no place to go. Yes, our children need to be motivated to be holy, but not out of conformity to a legalistic set of rules. Motivation to holiness must come out of an awareness that the destiny God has planned will be achieved only in a life separated unto Him.

Unless we establish this kind of aspiration for holiness in our children, they may grow up to be moral and to fit into a religious system, but they're not going to grow up to know God. In terms of the issues of the heart, those issues will still run rampant.

I remember a confrontation I had with my father when I was in high school. Dad said, "Don, you're going to get a haircut." I said, "No, I'm not." "Yes, you are!" "No, I'm not!" Finally, I went and got my hair cut, but I declared to my father, "My hair may be short on the outside, but it's still long on the inside." Although Dad could force me to conform to his standards, the rebellion of my heart remained.

That is what religious legalism does. It seeks to control the outward actions without dealing with the inner issues of the heart. If you are just trying to make your children conform to a outward set of rules and regulations, you're going to miss the point. They will have an external system of obedience with no life vibrating within them.

Holiness for holiness' sake is legalism. Holiness that is pure, joyful, and exciting is the result of relationship with God.

Why does God want us to be holy? Is it because He doesn't want us to "smoke, drink, spit, chew, or run around with people who do"? No, there is a much greater purpose. God wants us to sanctify ourselves; to choose to set ourselves apart to be a people who will deliver the anointing to the next generation.

So give your children the ultimate reason for holiness: Live in the Presence of the Lord, where His dreams and purposes flourish. Show your children by example the rich benefits of pursuing and obeying God.

Holiness is conquering the "ites"

When the Lord your God brings you into the land you are entering to possess and drives out before you many nations —the Hittites, Girgashites, Amorites, Canaan- ites, Perizzites, Hivites and Jebusites, seven nations larger and stronger than you—and when the Lord your God has delivered them over to you and you have defeated them, then you must destroy them totally Make no treaty with them, and show them no mercy. Do not intermarry with them. Do not give your daughters to their sons or take their daughters for your sons, for they will turn your sons away from following Me to serve other gods, and the Lord's anger will burn against you and will quickly destroy you. This is what you are to do to them: Break down their altars, smash their sacred stones, cut down their Asherah poles and burn their idols in the fire (Deuteronomy 7:1-5).

As the nation of Israel left the wilderness and entered the Promised Land, they encountered "ites" that they had not seen in the wilderness. Suddenly, every time they turned around they saw another one. The "ites" had full control of the Promised Land. They weren't even threatened until Israel crossed the Jordan River, which is symbolic of our humanity.

The same experience is true for us. The things in us that hinder us are in full control until we reach a point of surrender and commitment, saying, "I am going to possess my destiny! I want everything God has for me. The 'ites' must leave my land!"

God is calling His people to holiness. He is saying, "I am going to bring you into the land that I promised to you, but when I bring you into that land, the 'ites' are going to pop up. I will give you the power to destroy them. Don't make a covenant with them. Have no association with them."6

How does this apply to us today? There are "ites" in our lives that God wants us to conquer. If we are to conquer these "ites"— the idols that we have worshiped instead of God—we must stop making deals with sin. Don't say to your anger, "Stay back and be tamed; I'll only vent you when nobody's looking." Don't say to your poutiness, "You are not allowed to pout in public." And don't say to your addiction, "I'll let you out only in the privacy of my own home." Make no covenant with the "ites" that keep you from possessing all God has for you. Make no compromise with them.

Sin is choosing to go our own way instead of God's way. It becomes an idol or an "ite" when we choose the sin over the Presence of God. Every Christian faces these choices each day: Will I go my own way or God's way? Will I seek to know God and to live in His Presence, or will I be so self-centered that I have little time or room for Him? The Christian life is a continual journey of making the choice to follow the Lord.

What hinders my pursuit of Him?

What prevents union with God is different for each person. Your idol may be reading newspapers: You have to read five newspapers every day. Thus, for you holiness means getting rid of the newspapers so that you have time to seek God. I, personally, don't read five newspapers a day; so reading a newspaper is not something I need to lay down.

Or perhaps television is your "ite." I once had a pastor who announced to the congregation that God had told him to get rid of his television. He preached that if we wanted to be holy, we needed to throw out our TVs. So incessantly did he badger the people of that church about the sinfulness of television that I felt the need to ask, "Lord, do I need to get rid of our TV?" The Lord responded, "Do you know where the off button is?" "Yeah, I do," I answered. He said, "Then you don't need to get rid of it."

During that time period, I was functioning as a co-pastor in that congregation. One weekend, our church staff and leaders went away for a retreat. I helped my pastor carry his luggage into his hotel room. To my amazement, the first thing he did was turn on the television. The next morning I saw a fellow co-pastor, who was rooming with our senior pastor. This co-pastor looked awful. I said, "What's wrong? Are you sick?" He said, "I didn't get much sleep last night. Pastor watched TV until 3:30 this morning."

Throughout the retreat, I was in the lead pastor's room a number of times, and the TV was always on. Television was an "ite"; it was an idol in that pastor's life. God had told him to get rid of it for a very good reason!

After the retreat, I prayed again, "Lord, in light of this new information, I'm just checking with You again. Do we need to get rid of our TV?" God gave me the same response He had previously given, and now I understood what He meant, "Do you know where the off button is?"

What was an idol for that pastor was not a problem for me. What hindered his pursuit of God is different from what hinders me or another person. Some people have a lust problem so bad that they can't even have a department store catalog in the house. If a young lady has to spend two hours in front of the mirror every morning, she has an "ite" problem. It's not the makeup that's wrong; it is the two hours she spends idolizing herself.

I struggle with controlling my weight. Some people's struggles are hidden; mine is obvious. When I go out for dinner at an all-you-can-eat buffet, my family and friends may pile their plates high with rich foods and desserts, but I avoid those areas of the buffet. I know that all I have to do is breathe around that stuff and I put on pounds; so I try to stay close to the salad table. (It is obvious that I do not always succeed.)

What hinders you from your personal pursuit of the Lord?

That is what you must discard.

The light exposes the "ites"

We have an expectation that everything will be wonderful when we leave the wilderness and enter the Promised Land. This is not true. The "ites" don't get stirred up until you get into the land of promise. It is His Presence that exposes them in our lives.

You may say, "Well, I'm not going to try living in His Presence, because every time I do, something goes wrong." That is exactly what needs to happen! The enemies of your soul hide until they are in the place where the light is so bright that they can't hide anymore. Stepping into the Promised Land, into the Most Holy Place, is your best hope of getting delivered from your inner enemies.

Religious people live in the shadows where no one, not even themselves, can see their true condition.

It's easy to sit in the seat of the scornful. It's easy to point and criticize. Religious Christians do this under the guise of prayer requests. They gossip and they slander those for whom they are to pray. Or they look at one another in judgment, trying to exalt themselves above everyone else.

If you are the kind of person who does this, I can assure you that you are nowhere close to living in the Most Holy Place. Start moving toward the Presence of God and see how quickly you become quiet because you see the "ites" in your own life starting to pop up. Suddenly, you're so busy praying and repenting over yourself that you let everyone else alone!

Holiness is a heart condition

Proverbs 16:32 in the New Living Translation says, "It is better to be patient than powerful; it is better to have selfcontrol than to conquer a city." What a profound Scripture. It zeroes in on our own hearts, clearly revealing where the responsibility lies.

Who are you really, on the inside? What are the thoughts you permit to go through your mind? What do you allow your heart to ponder?

Flee every sinful lust that wants to wage war on your soul. Run with all your might toward the Lord. And you will be holy.

Chapter Nine

Holiness as a Lifestyle

ne evening our family was invited to join some other families who were getting together for fellowship. We discovered later that it was a token invitation; we weren't really welcome. When we arrived at the house, our sons, who are always excited to visit friends, were the first out of the car. Matthew reached the house ahead of his brothers, opened the screen door, and walked in. Then just as quickly as he had entered, Matthew rushed back out. It was almost as though he had been thrown backward. He hit the railing of the front porch and let the screen door slam shut.

I hurried to the front steps. "Matt! Are you all right? What happened?" I asked. Matthew, obviously shaken, said, "I'm not going in there first! Dad, you'd better go on ahead." I wondered what on earth he was talking about. I turned and headed toward the door. As I opened it, I was hit with what felt like a fierce wind. Tremendous spiritual resistance tried to block my way.

Immediately, I recognized that the enemy was trying to keep us from interaction with our friends inside. I cut a path through the resistance, allowing Cathy and our sons to enter after me.

Later, I discovered that many who were there that night were being lured away from us by a wolf who had found its way into the sheepfold. We had unknowingly entered his lair, where divisive spirits ruled.

Matthew was a young teenager at the time. It is still a vivid memory for him. I thanked God that he had so keenly sensed the presence of the enemy. I was so thankful that he was tuned in spiritually and had discerned the spiritual opposition.

Becoming spiritual people

Jesus asked the disciples, "Who do men say that I am?" The disciples answered, "Some say You're Elijah; some say You're one of the prophets coming back; and some say You're John the Baptist." Jesus said, "Who do you say that I am?" And Peter said, "You are the Christ, the Son of the living God." Jesus responded, "You are blessed, Simon Barjona!"1 The word blessed means "fortunate and very happy." Why was Jesus so excited? It was because Peter was connected.

Peter had become a spiritual person. He had begun to discover that his motivation and life were no longer something that happened just in the natural realm. There was a whole new world out there; a whole new eternity of God in which Peter could participate.

Our children need to see, perceive, and live by the Spirit, not the natural man. As we plant in them a vibrant relationship with God, their conscience will become more and more tuned in and sensitive to the Spirit of the Lord, who is living within them to guide and teach them.

Children become spiritual people in the Presence of the Lord

Our sons grew up in the Presence of God. I have always prayed, "Lord, make our home a place where Your Presence is pleased to dwell." Of course, we know that He doesn't live in brick and mortar and curtains; He lives in us. That means if His Presence is pleased to dwell in our homes, it is because He is pleased to dwell in us. It is the condition of our spirit that saturates our home with God's Presence.

Playing Christian music or hanging inspirational pictures on the walls don't fill our homes with His Presence, although those things can be helpful. If we don't have a heart that is soft toward God, all the Scripture verses we stick on our refrigerators, and all the open Bibles in our living rooms, will not help us. Our homes are filled with the Presence of God because we are filled with the Presence of God.

Some of you are not in a position to control what comes into your house. I have some good news for you. Even in the situation where there is an unbelieving spouse, your home can be a place where God is pleased to dwell.

Your attitude of love and compassion toward your family is the real key. You are the person who creates such an atmosphere in your home that God likes to be there. If your home is not filled with God's Presence, the last person you should blame is your unbelieving spouse. The believer, whether it be the husband or the wife, is the one who has the ability to control the spiritual environment of the home.

An unbelieving spouse or child who does unholy things or watches unholy movies in your home will not diminish God's Presence. Those things will certainly affect their minds and hearts but they won't affect the spirit of your home, because you are the gatekeeper.

A few years ago, we had a cleaning lady who watched soap operas in our house. We asked her not to do that, but she continued anyway. Despite the garbage that lady chose to fill her head with, those programs didn't affect the atmosphere of our home because she was not in a place of authority. I am the gatekeeper of my home. I'm the covering. Unless I, as the spiritual authority, open the gate to garbage, it cannot affect the spirit of our home. Any negative spirit that tries to come into our home must pass through me as the gatekeeper. If my gate is down, those things have legal entrance. For example, if I have sinned by getting angry at my children or my wife and there is not immediate repentance, I have opened the gate of our home to unholy, demonic influence.

Covering your family

This is how I pray for my family: "Lord, I cover my family and my home. I spread my spirit over my wife and my children, over our house and our animals, in Jesus' name." Just like a sheet over a bed, I spread my spirit over our family and our property to cover and protect them.

You may wonder why I include our animals in this prayer. A number of years ago we spearheaded the opening of a crisis pregnancy center in our community. As soon as the project began, we were under spiritual attack. Within one 24-hour period, our dog was killed by a car and our parakeet died. That little bird was literally singing one second and dead the next. Then Cathy's favorite horse developed colic. Seeing that the horse was very close to death, we called the vet, then went out to the barn and laid our hands on that horse.

As we prayed, we discerned that we were battling a spirit of murder as a result of our confrontation against the murderous abortion spirit. Then I suddenly became aware that although I had covered my family, I had not included our animals in my prayers. I also recognized that had I not prayed for my family, that same spirit of murder might have touched one of our children. However, our animals were as close as those spirits could get to us. Ever since that time, I cover our property and animals, as well as our family, from the onslaught of the enemy.

It is my conscious choice to guard and protect my family. When I notice negative attitudes or actions in our children, I don't shrug them off by saying, "Oh well, kids will be kids." If I am properly covering the home and there is an atmosphere of the Presence of the Lord, peace will be clearly dominant in our home. If one of the children is troubled about something, I know that he has brought it into our home. So I take him aside and we talk about it. However, if I'm not covering my home, everyone could be troubled and I won't be able to discern the trouble because I am the one who has opened the doors of the spirit and allowed the enemy to get in. Then the enemy can run rampant through our home—spreading discord, unrest, and confusion. When I see those things in our home and recognize that I have been afraid, angry, or bitter, etc., I have to take responsibility for opening the door. I am the one who needs to repent. No one else is to blame. It takes my repentance to clear the spiritual atmosphere of my home.

There have been times when I have become so angry and upset about something that I thought to myself, What you need to do is take a long drive. I could never go farther than the driveway.

I would sit in the car, but I wouldn't leave. I knew that for me to drive away was to leave my family uncovered; and I couldn't do it. If I voluntarily walked away in anger or any other negative attitude, I would leave the gate open and my family would be uncovered.

We must guard our heart attitudes. The Bible says that from our heart our mouth speaks.[41] Our words are so important. If you have an unbelieving spouse, don't complain or make accusations. Speak words of love. "Yes, I have an unbelieving husband, but I love him. I take care of him and I bless him." Don't make him feel guilty or preach Bible verses at him. Don't act in a religious manner, thinking that you have to show him the difference there is between you and him. Just love that spouse and let God's Presence flow through you in a very natural way.

Maintain a close connection with the Lord. The only hope for your family is a living, loving relationship with Him.

Children in church services

Being in God's Presence has been a way of life for our family. Oftentimes at our meetings, the Presence of God would come with such force that we could barely worship. Sometimes a holy hush would sweep over the congregation. As we grew quiet, the children would also grow quiet, without our telling them to do so.

Some people might say, "The children grew quiet?! Why were they making any noise?" We have always kept our children with us in the sanctuary during the worship segment of the service, knowing that they cannot sit quietly. Young children and toddlers cannot be expected to sit still and be quiet for a prolonged period of time. But why would you want them to sit quietly!? Worship is an exciting and dynamic interaction with the Spirit of the living God. It's bound to get a little rowdy!

Early in our lives, we learned that a child's attention will come in and out during times of worship. When our children were little, Cathy brought a little carpet, which we spread on the floor in front of our seats. We allowed our sons to play with quiet toys and to read books during worship. When the worship team played a song that moved their spirits, our children would jump up and enter in like they had been worshiping for hours. After the song, they would go back to playing. A bit later they would stand up and worship again. Then they would play, still enjoying the Presence of the Lord.

If your children stand beside you on Sunday mornings feeling angry and frustrated, uncomfortable and fidgety, they are getting absolutely nothing good out of being there. If your only concern is with making your sons and daughters look good to other people, you will teach your children to hate church. It will be such a negative experience that they won't want to go. As soon as they are old enough to run away from church, they will.

As our sons grew up, their capacity to be part of corporate worship gradually increased. We helped them to make this transition into being a part of the entire worship experience. This process was different for each child. We would start by requiring them to worship for 10 minutes. That time frame grew to 20 minutes and then 30 minutes. I have so many memories of the ride home on Sunday mornings. I would say to Cathy, "Wasn't God's Presence amazing today?" And we would hear our children agree, "Yeah, I could really feel God close."

Our youngest son, Stephan, often ministers alongside us. When Stephan was ten years old, he had some powerful times praying for people at what we call "Regional Soaking Prayer Weekends." After one of the first meetings, Cathy was tucking him into bed well after midnight. Stephan hugged her and said, "You know what, Mom? Other than being born, today was the best day of my life."

You need to understand that Stephan has been to England, the Bahamas, Disney World, and all over the U.S. Stephan is a well-traveled child. He has experienced a lot of things, but "other than being born," that evening in the Presence of God was the best time he had ever had. Being used by the Lord to minister to people continues to be Stephan's favorite activity.

The real thing

I want my children to recognize and be accustomed to the Presence of God. I want them to love His Presence. It's where they feel safe, secure, and happy. Raising your children in an atmosphere of the Presence of God automatically puts them in a position to discern what's not acceptable, the vile and the profane. It's like FBI agents who become experts in distinguishing counterfeit bills by studying the real thing. When a counterfeit bill comes by, they immediately recognize it; not because they are familiar with the counterfeit, but because they are so used to the real thing.

Teach your children to enjoy the Presence of God. Expose them to His Presence so often that not only do they become accustomed to it, they also love the sense of His nearness more than anything else in this life. Then, when something vile or profane tries to touch them, they will immediately discern it. It won't matter what it looks like, how good it sounds, how profitable it seems, or how correct it appears, when something doesn't click they will stay away from it.

When our son Matthew was in high school, the young ladies were very attracted to him. One particular young lady was the most popular girl in the school; all the young men wanted to date her. Matt never asked her out on a date; and although she asked him out several times, he always said no. Matt told me how one of the guys at school asked him, "Hey, Matt, aren't you going to ask her out? Why not take her to a movie? She's gorgeous and she's crazy about you!" Matt's response was, "Yeah, she's gorgeous. She is beautiful—on the outside. But I can see what's inside, and I don't like what I see. I won't get involved with her."

When your children are used to the Presence of the Lord, they know when His Presence is absent. They know when there's something wrong, and what they should stay away from. No matter how beautiful that girl looked on the outside, Matt could discern that something about her would be big trouble for him.

The inner witness

I went on a lot of business trips throughout the years and there were occasional times when I canceled a trip because one of our sons felt uneasy about it. I remember our son Jonathan coming to us when he was a child. "Dad, I just don't feel right about this trip you are taking. Why do I feel upset inside?" I would say, "Do you know what that is? It is what we call a 'check in the spirit.'"

Even though sometimes I didn't feel that check, we had raised our sons in such a way that I trusted their discernment. We would talk about it and pray about it, and sometimes I changed my plans based on what they were picking up in their spirit. Was I submitting to my children? No. I was submitting to the witness of the Holy Spirit within them.

You have probably heard people say, "God told me not to..." What they mean is that they sensed an uneasiness in their spirit, a feeling that something was not right. Romans 8:16 says that our spirit witnesses with God's Spirit that we are His sons. We are in a constant state of our spirit witnessing with His Spirit because we are in union with Him. By putting our children in an atmosphere where they consistently experience a close relationship with God, they will learn holiness. If something comes along that doesn't witness to that union, they feel an inner check. It is a caution that alerts them that something is wrong.

One night when our son Donald was about five years old, we were all watching a TV show called "The Dukes of Hazzard." Boss Hogg, the villain of that program, had cheated someone out of ten thousand dollars. He set down the suitcase full of money, raised his hands in the air, and said, "Praise the Lord! Praise the Lord! Praise the Lord!"

Donald sat right up, very indignant, slapped his hand on his knee, and declared, "He can't do that!" I said, "You're right, Donald. It was wrong for him to take that money." Donald said, "No, he can't praise the Lord for that! He did something bad!"

Throughout the years when we watched television and something came on that was questionable, Cathy and I usually didn't say anything. After the show was over, however, we would talk about it. That way we didn't cause frustration because we were preaching at our children while they were trying to watch the rest of the program. If the lesson happens 15 minutes after the initial event, it will still be effective. We may do more harm by interrupting something that they are intently interested in than to just let it ride until the end of the show.

These days our family has several programs that we enjoy watching each week. Our married sons, Jonathan and Donald, will sometimes come up to us and say, "Man, wasn't that terrible. We couldn't watch the show last night." And I say, "Yeah, I shut it off too." Discernment has been wrought within them. They know what to shut off, and they know what they can watch. Legalism controls outward behavior, but the Spirit writes God's laws on our heart.

Response to the inner witness

When young people are used to God's Presence, they will be able to immediately perceive the enemy. They will sense when there is a disruption in the spirit. They will feel an inner check. Teaching children discernment is teaching them to respond to the Holy Spirit when He gives them that check; when they sense a ripple in their inner peace. This will result in statements like: "I shouldn't be watching that. I'm going to shut it off." "I shouldn't go to that place." "I shouldn't have this person as a friend." "I shouldn't get in the car with that person."

Through daily exposure to television, radio, newspapers, and magazines, you teach your children to make decisions based on how they are feeling in their spirit. If you shield your sons and daughters from every outside influence, they will not learn discernment.

When our son Jonathan was a teenager, he was constantly changing radio stations while we were driving. I remember Cathy saying, "Jonathan, why do you keep switching channels?

What are you looking for?" His answer was, "I don't want to listen to most of these songs. They stir stuff up in me that I don't want stirred up. But there are some songs that really have an anointing." It was interesting because the stations Jon was listening to were secular stations. There are secular songs that carry the voice of the Lord. There are songs that encourage, build up, and instruct. Our children love to listen to those songs.

I was raised in a private school under severe restrictions. The school only went as high as eighth grade, at which time everyone went into public school. A large number of those kids went totally wild when they entered the public school. Why? It was because they had been so sheltered and controlled, with no opportunity to make decisions. In that private school, young people were not taught to establish boundaries within their own hearts. They were just told what the boundaries were, and therefore could not discern the limitations for themselves.

Many high school kids who go off to college face the same thing. Because they've had limitations and restrictions so defined at home, they don't know how to make their own boundaries. They don't know how to define what is right and what is wrong because they never had the opportunity or the responsibility of making their own judgments. We cannot be everywhere with our children. If we take the time to expose them to the power of God's Presence and to teach them how to respond to the check in their spirit, we will save them (and ourselves) many heartaches.

Holiness is a choice

Holiness is a choice. Children must understand this decisionmaking process. They need to be aware that they are choosing between God and their own desires. Too many young people feel like they are choosing between their parents and what they themselves want to do. Or they are choosing between religion and their own desires.

As we bring our children into the Presence of God and they learn to love His Presence, even though there is a battle inside, they know in their heart of hearts what is right. Pray for your children and nurture the spiritual life within them. They will ultimately make the right decision to serve the Lord and not themselves.

The bottom line is not how well our sons and daughters are going to adhere to a list of rules, but how well they are going to hear the voice of the Lord. They need to be connected with the living God. Our children must become spiritual people.

Chapter Ten

Embracing Our Hope

O my people, hear my teaching; listen to the words of my mouth. I will open my mouth in parables, I will utter hidden things, things from of old—what we have heard and known, what our fathers have told us. We will not hide them from their children; we will tell the next generation the praiseworthy deeds of the Lord, His power, and the wonders He has done. He decreed statutes for Jacob and established the law in Israel, which He commanded our forefathers to teach their children, so the next generation would know them, even the children yet to be born, and they in turn would tell their children. Then they would put their trust in God and would not forget His deeds but would keep His commands. They would not be like their forefathers—a stubborn and rebellious generation, whose hearts were not loyal to God, whose spirits were not faithful to Him (Psalm 78:1-8).

he Bible is a diary of the family of God. It is a journal where family members can look back at the stories of their ancestors and see the Lord's faithfulness. God instructed Israel to give their children a history. He made them plant holiness in their sons and daughters because there was the hope of fulfillment beyond their wildest imagination.

Families today would be wise to chronicle the miraculous things God does for them and to pass that account from generation to generation. When we remember what God did, it gives us the hope that He will continue to bless our families, just as He did in the past.

God commanded Israel to keep a diary. Then He commanded that the generations to follow should read the diary. God wanted them to know, "Just as I was faithful to your great, great, great-granddaddy, I will be faithful to you. In the same way that I kept My word to Abraham and David, I will keep My word to you."

God has some promises to keep

God has some promises to keep. He is faithful to a thousand generations to those who love Him.1 When God makes promises, He has one goal, one focus: That is to keep the promises He has made. Oftentimes we don't feel that we deserve God's promises. We might feel that we have abdicated our right to have what God wants to give to us. Actually we don't have any right to God's promises! He gives them to us because He loves us, because of the cross of Christ. There is nothing we could ever do to earn God's favor.

If there is sin in your life that makes you feel that God's promises cannot be fulfilled to you, your responsibility is to get before the Lord, to repent from whatever it is you have done, and to turn the fulfillment of the promise back over to the Lord.

When we are faithless, He continues to be faithful.[42] Even when we think that we are utter failures, God continues to strive with His people to bring us to a point where He can keep His promises.

God does not need to be begged, maneuvered, manipulated, or coerced into keeping His word. He makes promises because He wants to keep them. He is driven by His love for us. We don't have to go on a hunger strike to get God to keep His promises. We don't even have to remind Him to keep His word. It is the Father's good pleasure to give us the Kingdom.[43]

The promise is based on obedience

Most parents have experienced something like the following scenario: "Hey, Dad. You promised that we would get a video tonight." To which you respond, "Yes, I did promise that we would get a video tonight. But in order to get a video you were to clean up the family room and mow the grass." "But...but...I didn't have time...but...but...." "Son, you didn't do what I asked you to do." "But, Dad! You promised to get us a video. You're not going to break a promise, are you, Dad? You promised we were going to watch a movie tonight!"

That reminds me of how we Christians approach our heavenly Dad: crying and pleading with Him to give us something that He promised in His Word, and totally unable to hear the fact that the promise was based upon obedience.

Which road: Ours or His?

I had given a man directions to get from Philadelphia to our office in Shippensburg. I told him it would take two and a half hours on the turnpike. He was supposed to arrive at 9:00 a.m. When he finally rolled in about 11:00 a.m., he was quite upset. "It's all your fault," he informed me. "You said that it would take two and a half hours! It took four and a half!" When I asked why it had taken so long, he answered, "I don't know. I followed the map and it took four and a half hours!"

This man had spread out his map, located Shippensburg and Philadelphia, and proceeded to choose his own route. As I listened to him, I learned that this man had taken secondary roads because he wanted to drive through Amish country. That cost him an extra two hours. I knew that I had nothing to apologize for because he hadn't taken the route I had specified. Had he done what I told him to do, he would have arrived in two and a half hours.

The more I thought about this, the more I realized that too often this is how we treat our relationship with God. God said, "If you will walk in My commandments, I will bless you. If you do what I tell you, all your needs will be met." He gives us a road to follow. Along that road are all the provisions for our journey: a gas station when we need it; a hotel when we need it; a restaurant when we need it. Everything will be there as we walk the road God intends for us to take. It is as though He says, "Go on this road. At each stage in the vision I have for your life, you will find what you need along the way. As you walk, you will see the book I want you to read or the person I want you to meet. Along this road will be the divine supplies for your journey."

Most of us, however, choose our own road. Then we get discouraged when the provision isn't there. The promise of divine supply is contingent on our walking the road God tells us to walk. He has not promised to provide for our needs when we walk a road of our choosing.

IF we obey

Obedience is the criteria for receiving what God wants to give us. He is waiting, willing, and eager to fulfill His word if we will obey Him; if we do what He tells us to do and walk the path He wants us to walk in. That is the stipulation for receiving the promise. You may say, "Well, then, it's not of grace, it's of works." To the contrary, God doesn't have to give us anything at all!

Who are we, mere human beings, to think that anything we do can be sufficient to earn God's grace and love? This is as absurd as an infant trying to earn his parents' love. Parents love their children because of who they are, not because of what they do.

The very fact that God offers to bless us is a result of His grace —even if there are stipulations to receiving His blessings. And even in the stipulations God is gracious to us in that they are all intended for our good! What God requires of us is that we walk in holiness and righteousness before Him, keeping ourselves pure and unstained from the systems of this world.

God is looking for people who will allow Him to bring them to a place of obedience and alignment so that He can fulfill the promises He has made. Hope is a response of our loving obedience to Him.

Sadly, we often don't want the promises of God on His terms; we want them on our terms because we do not want to change. We want to go into the Promised Land, but we don't want to mess around trying to get rid of the Jebuzites, the Hittites, the Amalekites, and all the other "ites" that rise up within us. We want to possess the promise, but in our own way.

God's way is the only path of complete fulfillment in this life. If we truly believed that His plans for us are good, as Jeremiah 29:11 says, then disobedience would not be an issue. We would pursue obedience with all our might.

"Star Wars"

In the 1980's, at the very beginning of what has been called the "Generation X" era, there was a movie series called "Star Wars." In 1996 the trilogy was re-released in digital configuration. Star Wars toys and related paraphernalia continue to be the all-time greatest selling products connected to a motion picture. Why has this movie series met with such success? It is because the longing of the human heart is for purpose. The longing within every person is to hear the words, "You have a reason to live. I have dreamed a dream for you. It is your destiny." Nearly everyone who watched those movies would give anything to have someone of true spiritual caliber tell them, "It's your destiny." Everyone wants to know that they were born with a purpose; that they have a reason to live.

Someday, when I grow up

God placed eternity in our hearts.4 There is a yearning within all human beings to have their life count for something bigger than themselves. God has planted purpose in us. As we grow, we have an increasing burden to know what that purpose is.

When you ask a child what he wants to do when he grows up, most of the time his response will be based on fantasy. A five-year-old boy may say, "I want to be a fireman." Then when he's seven he says, "I'm going to join the army and go to war." You know things are going to change, or at least you're praying things are going to change, because youngsters' decisions of what they want to do are rarely based on a sense of destiny; they are based on what's fun and exciting. Five-year-olds like to look at big fires and big red trucks with ladders and water splashing over everything. Seven-year-old boys like to imagine tanks rumbling through the woods and blowing up trees. They don't think about the fact that trees aren't the only things that get blown up when a cannon fires.

When we begin to mature, we must lay aside our childhood fantasies. God has planted something real in us. When reality begins to dawn in our hearts, and that can happen at a really young age, God's purpose and vision for our lives becomes more clear. He causes us, He demands from us or rather, that we become stewards of our purpose.

Something bigger

Several years ago, I was going on a five-day ministry trip to Dallas. Not one of my sons was able to accompany me, so I invited a friend of mine and his two teenage sons. The trip was a tremendous opportunity for them. They would meet some great men of God and be in meetings where the Presence of the Lord was very intense. But because it would mean missing a few days of school, they were not permitted to go on the trip.

Sometimes we are "tunnel-visioned." We are so involved with the immediate and the natural that we don't see long-term benefits. Life experiences, especially on a spiritual level, far outweigh the importance of a few days of school. My heart was grieved for those teenagers as I watched how the Lord touched young people in every meeting. I believe that they missed a divine opportunity to take some important steps closer to their destiny.

Parents, would you please pray for your children? Would you please begin to realize that there is destiny in your kids? Ask God what it is and begin to prepare them! Even if you don't know exactly what their purpose is, you can still give your sons and daughters love, security, and education. Give them a good home life. Model the kinds of character traits and qualities that will be needed no matter what direction life takes. And, most importantly, take every possible opportunity to expose your children to the Presence of the Lord.

The children in your life

Whether or not you are actually a parent, God has put children in your life who have a destiny. They are destined to rule and reign. They are destined to be leaders. Are you a little bit concerned about who are going to be our leaders in a few years? A recent statistic said that "between 26 and 30 million [American] adults aged 16 to 64 years were at the lowest level of basic [literacy] skills—roughly at or below a fifth grade level."[44] "Four out of ten job applicants tested in 1992 for basic reading and/or math skills lacked the mastery necessary for the job they sought."[45]

As the world's systems decline, society has no hope. They have no alternative. Their best plans and their greatest thinkers have brought them to destruction and confusion. Their greatest philosophers have produced nothing for them.

On the other hand, neither has the religious structure produced what society needs. Clearly the religious systems of our day are as bankrupt as the world's systems. They will not, and indeed cannot, restore our society. It is the Presence of God, a living relationship with the living Lord, that will rescue our world.

Our children are our hope. God's dream for them is their hope of a meaningful and fruitful life. If we will yield ourselves to Him and pass the torch of His Presence to our children, our sons and daughters will be the next generation of world leaders. We should be ready to produce a generation of believers who can rule the earth.

Does this sound ridiculous? It's not. All we have to do for this to happen is to change the world around us—not the whole world. We are responsible for our sphere of influence: to do what is at hand and to obey God in the position in which He has placed us. If we prepare our children by doing all that we should do for them, they will be the leaders of tomorrow.

Our children have a destiny. It is up to you and to me to understand this and to prepare our children to fulfill their destiny. I have no doubt that our children can cover the earth with God's mercy and love; this will mean that we, as parents, have taken the truth of the gospel and have imparted it to the next generation.

Don't dash their hopes

In our family throughout the years, we have heard a multitude of plans from our five sons: "I want to take flying lessons." "I want to play professional football." "I want to start selling computers." "I want to start a paint ball business." As Cathy and I heard the ideas born in our sons' own hearts, we have encouraged and blessed them...and they prosper. Instead of trying to lay our expectations on them, we have tried to recognize what God has placed within them; then we have tried to draw that out, to nurture it, and to give opportunities for the expression of all that is within them.

No matter what ideas our children came up with, we didn't dash their hopes. Our initial response was never, "You've got to be kidding. You can't do that! We don't have the money for that kind of thing! People in our family don't become attorneys. Just forget about thinking that way!" When our son Matthew declared that he wanted to be a pilot, we didn't say, "You are not going to fly an airplane! The first time you go up, you'll crash and we'll never see you again!" We let him dream. As our sons' dreams ran their course, through their own experience they either embraced them or rejected them.

Years ago, Donald said that he was going to play football in college and then two or three years with the pros. His goal was to save up enough money so our ministry, Mercy Place, could be free of financial worry. Never mind that only a small percentage of college football players, no matter how good they are, end up playing pro ball. We didn't try to discourage our son. Instead we said, "If that is the direction you want to go, we'll drive you to practices and do all we can to help you." Donald has long since discarded the idea. We didn't have to tell him that it wouldn't work; he found out for himself. He has since embraced the family business—no small destiny—and is being used mightily as he pursues his education.

Our oldest son, Jonathan, had some circumstances work out in such a way that he suddenly had $2400 in his bank account. Being a natural-born computer whiz kid, he got the idea of buying old laptops, fixing them up, and selling them at a profit. He said, "Dad, is it okay with God if I buy something cheap and sell it for more money as long as it's a good deal?" My reply was, "Hey, that's the American way. There's nothing wrong with that." Jonathan said, "I think I'm going into business!"

It was a creative idea born in our son's own heart because he had the freedom and liberty to explore, while still under our care. In the following weeks Jonathan asked a thousand questions, and Cathy and I guided him in his new venture. Our living room floor was often covered with computer components as he and his younger brothers, his "employees," worked to clean, build, and sell computers.

Dream big dreams

The family is a microcosm of what God intended the Church to look like. In our families we should allow our children to think and experiment. They are still attached to us, but as we nurture them, we must allow them to grow and to come up with new ideas, thoughts, and plans. Jesus is knocking on the door of each heart. He has something that is unique for each person to accomplish in the Kingdom. Consider the family that nurtures and grows and cares for one another; the family that hugs and heals and feeds; that lives and works together, yet permits each person to pursue and fulfill his or her own individuality and calling.

We should not be the ones who knock down our children's ideas. We should be right in there encouraging them, blessing them, and helping them. Whether they want to fly airplanes, play football, or be the president of the United States, let them dream. Let God adjust their dreams as they go along. Ephesians 3:20 says that our dreams are never too big. Let them dream and plan and try out the ideas they have!

For I know the plans I have for you," declares the Lord, "plans to prosper you and not to harm you, plans to give you hope and a future" (Jeremiah 29:11).

od wants to keep His promises. Not only does He want to show us—and our children—the future He planned for us long before we were born, He also longs for us to fulfill every dream He has dreamed for us.

Our heavenly Father's dreams are different for each person. He has a specific destiny for each man and woman, boy and girl. That destiny can be fulfilled only by the individual for whom God planned it. When children know that God has dreamed a dream just for them, hope flourishes in their hearts. And when they know that their parents believe in them, there is nothing those children cannot accomplish!

God's purposes revealed in His Presence

As our children spend time with God, His purpose for them will be revealed—for that is where God's purposes are discovered. So parents, watch carefully for every possible opportunity to expose your sons and daughters to the Presence of the Lord. Be diligent in giving God opportunity to unveil your child's destiny and to keep His promises. Do all in your power to provide an environment in which this can happen. You will be delighted to see what your children, walking hand-in-hand with God, can accomplish.

Our children should exceed our accomplishments

Children should always go farther than their parents. My father established three businesses in his lifetime. He was a hardworking man who focused on his family and their needs. As he taught us how to work with him, Dad would often tell us, "You will do better than I have done. I didn't learn this until I was 40 years old. You are learning these lessons at a much younger age!" I clearly remember my father saying, "I am doing all I can to help you. When I am old and gray, I will be proud to see how much more you have accomplished than I did."

Our children should not have to clear the same land and plow the same fields that we did. We need to plow and plant so they can reap a harvest from our labor and go on to bigger fields! We must broaden our vision of what the Kingdom of God is and of how our children can expand the Kingdom here on earth. I often say to my sons, "I didn't find the Lord until I was 20, and I didn't have my head screwed on right until later. (And some people still wonder about me.) But now look at you; you were filled with the Holy Spirit and speaking in tongues when you were three and four years old! You are hearing God and responding to Him at such a young age. Just think how much more you are going to do for the Kingdom than I have done!"

What would our children accomplish if we would train them, point them in the right direction, and tell them that God expects them to do better and to go farther than we have? With God's help, our sons and daughters will achieve much more than we could possibly hope, dream, or imagine.7 Our children will take the torch and live with a greater sense of His Presence, a deeper awareness of His power.

Chapter Eleven

Be My Hero!

n a recent interview, I was asked, "Don, you have said that Pastor Ted Yohe mentored you. What did he do?"

"We played pool," I responded.

The interviewer stopped, pen poised in courteous unbelief. "You...played pool...?"

"Yep. We played pool. Ted had a pool table in the basement of the parsonage. We spent a lot of time there talking and becoming friends. It was over a game of pool that I learned to love him and his wife, Lou. We played pool and drank milkshakes." (Lou still makes the best milkshakes in four counties.)

I gave my heart to the Lord when I was in my sophomore year at Shippensburg (College) University. It was in that basement at that pool table that Ted Yohe, a Methodist pastor, carefully took me through the Scriptures, bringing me to the assurance of my salvation.

After that I met with Ted in a weekly Bible study Eventually there were about 30 students who met every week with Ted. It was a real good time. Ted would do a short Bible study each week, and we tried to write down everything he ever said. Then we would tell him all the exciting things that were happening on campus, and we would pray together.

I remember one time, when I had been saved only a few days, I asked Ted, "Hey, if the Bible was written so long ago, how do we know that it still applies? How do we know that the Bible is still real today?" Ted calmly replied, "Well, what do you think?" And I said, "I don't know." With us that day were two other college students who had been Christians a few hours longer than I had. That made them the veterans, but they asked Ted the same question about the Bible's relevance. Ted's response was, "You fellows go ask the Lord what He says."

Ted was waiting for us the next week. "Well, what did the Lord tell you?" I said, "The Lord told me He doesn't change, and the Bible is the same today as it was then." The other two nodded and agreed: "That's what God told me, too." Ted just smiled. "You're hearing the voice of the Lord," he said; and that was the lesson.

One day Ted needed to pick up some out-of-town visitors at the Harrisburg airport. By that time I had been saved a few months. When Ted said, "Don, would you take my car and go to Harrisburg and pick up my guests?" I was shocked. Ted was well aware of my previous lifestyle. I said, "You're asking me to take your car and drive it one entire hour away to pick up your guests?" He said, "Yeah." I said, "Sure, I'll do it."

Ted and Lou's confidence in me was amazing...just amazing. But it was just what I needed. Their support was far deeper than a Sunday morning meeting. They cared what happened to me. They saw something in me that gave me the courage to look inside myself to find what they were so confident about!

To this day I call Ted Yohe my pastor. Throughout the years he has remained a strong voice and influence in my life; and he has done so primarily by just loving me and believing in me. Ted has been a mentor, my mentor. To this day, his words to me are the most important words in my life.

The "laying on of hearts"

Mentoring is different than teaching. Teachers instruct you, but mentors love you. Because they love you, you want to learn everything they know; you want to become like them. Mentors cannot be assigned. You can try to assign them, but unless the mentor has it in his heart to really love the particular person to whom he has been assigned, teaching, not mentoring, will be the result. Mentoring is what Elijah did to Elisha. Elijah imparted himself, not just facts.

Some years ago I was ministering in Albuquerque when a man said to me, "Brother Don, I believe that you have something to give my son. I want you to lay hands on him. We believe in impartation. Every place we go we're going to have men of God lay their hands on our children, and we are going to lay our hands on them every day." My response was, "I'll tell you something, brother: You can lay your hands on your children all you want, but until you lay your heart on them as well as your hands, they will not receive the kind of benefit you are wanting."

The ministry of "laying on of hands" in an impartation setting can mean a variety of things.1 Through the laying on of hands we can impart healing, strength, encouragement, and spiritual gifts. People definitely get blessed and helped. But when you want a person's gifts to grow and develop to their full potential, that takes what I call "the laying on of hearts."

As we read the Scriptures, it is obvious that Paul was a mentor to Timothy. In First Timothy 4:14, Paul lovingly reminded Timothy not to neglect the spiritual gifts that had been given through the laying on of hands. The two books of Timothy are personal letters from a father, written to encourage and stir up the son whom he loved.

Love is the ingredient that causes heart growth. Mentors do not just lay on hands; they lay their hearts on as well. There is a difference between laying on hands to impart a blessing and truly loving someone into his destiny. Mentoring is saying to a person, "I'm going to give you what you need. I'm going to bless you and take care of you. I'm going to give you my time and my energy. I'm going to give you everything I have." We need to understand the commitment this entails. We need to count the cost.

I told the brother in Albuquerque, "You can lay your hands on your children, but until you lay your heart on them as well, their spiritual growth will be limited." Mentoring your children is not something you do for 45 minutes once a week. It is something you have to do every day of your life. It doesn't take minutes; it takes a lifetime. It is the kind of commitment that causes us to be joined in heart and spirit with our children so that we can pour into them the anointing of God.

Staying connected

How can we mentor our own children? How can we "lay our hearts on them"? In the busyness of our lives, how do we spend the time it takes? Let me tell you how it has worked for us. The main time that we have connected with our sons has been around the dinner table. Throughout the years, although both

Cathy and I were involved in a growing publishing business as well as pastoring a fellowship of believers, our role as parents to five children remained our priority. I was home every night by six o'clock. The boys would try to have their homework and household chores completed by that time. We would sit down to dinner, and Cathy and I would start a conversation.

Our children would jump into the discussion and we never, let me repeat, we never shushed them. We were always interested in what our sons had to say, and we would try to pull out from them their ideas and feelings about whatever the topic happened to be. Throughout the conversation we would unobtrusively interject our ideas and standards and gently guide their thoughts. Night after night we would begin dinner at six o'clock. Many evenings we would still be sitting around the table at a quarter after eight, just talking and laughing and having a good time. If the younger children got bored, they would get some toys and come back and play at our feet.

The evening meal was the time we connected with our children; the time we looked at them eyeball to eyeball and gave them our full attention. You can imagine what dinner was like with five children around the table who all wanted to talk! Even as teens, our sons talk constantly. They tell us about their day and about what is going on in their lives. Because of the lifelong pattern we have set, they know that we are genuinely interested in what they have to say; so they talk to us. Our children have successes and joys, fears and failures, that they want to discuss. It is so important that parents keep an open connection with their children. For us, that connection was maintained around the dinner table.

In the autumn, when football season began and practices interfered with some evening meals, we started having breakfasts together. Thursday, Friday, and Saturday nights were usually dominated by football. So every Friday morning we got up early and went to a local restaurant for breakfast. We had so much fun that a few of our sons' friends from school started to join us. They wanted to be there. They wanted to connect with some adults who really cared about them. Often there would be almost a dozen people around the table at seven o'clock on Friday mornings.

Make work and obedience fun!

Except for football season, we ate together at home almost every night, and Cathy turned cleanup into a party. Clearing the table was fun! Before we got a dishwasher, I washed the dishes every night and the children gathered things up. I would stand at the sink, and everyone would bring the plates and serving dishes over while continuing the talking and laughing that had gone on at the table. It was work and play and family time all rolled into one. We had so much fun that I don't think our sons even realized until much later in their lives that it was work.

We used every household task as an opportunity to combine work, play, and family time. When there was work outside to do, we would do it together. When there was cleaning to do, we did it together. That way, the children received instruction, but they also learned to do it themselves. Because Cathy and I worked alongside them, our sons weren't overwhelmed by any task. Instead, they felt successful.

Assign children jobs they are capable of doing. For example, too many parents say, "Clean your room!" and then walk out and leave the kids to try and organize—without having been given some storage ideas or specific instructions. Messes can be very overwhelming. Think about it: Have you ever been told to clean up some big mess that you made in this life? Have you stood there in the midst of a monumental task, not knowing where to start? How would you feel if someone was there shouting, "You made the mess, now clean it up! I don't care if you don't know what to do. Just get busy and clean it up!" The challenge is to train our children, to teach them how to work without expecting them to do things they cannot do.

We tried to demonstrate both the joy of working and the joy of obedience. Through our own obedience to our heavenly Father, we showed our sons that it can be a joy for them to be obedient to us. We wanted our children to do their work with joyful hearts because it is a joy to obey; it is a joy to do what we are asked to do.

If your life with your children is both fun and instructive, they won't grow up being afraid to work or showing rebellion toward the authority figures in their lives. Your sons and daughters will be able to receive guidance and direction easily, because their earliest memories of such things are happy. Their patterned response to authority is optimistic. They know that authority is there for their benefit, whether it be a teacher, a pastor, or an employer.

Submission is mandatory in our society If we do not teach our children to submit themselves to authority, they will eventually learn it from someone else. If they continue to refuse to learn submission on their own, one day a police officer will teach them or the court system will force them to submit.

Pouring yourself into your children

Children respond to love. That is why mentoring works. That is why government-controlled day care systems, schools, and boarding schools will not work. In the life of a child, instruction from a book is not the primary influence; it is the touching of heart to heart. Once you touch the hearts of your children, they will learn everything from every book you set in front of them. They learn because they love you and want to please you. Few children learn just because they want good grades. They want to learn so they can take the "A" home and show it to their parents or to that person in their life who is a hero to them. They want to learn because they love and trust the ones who gave them books to read and ideas to challenge them.

By opening your heart and loving the children in your life, you will break down their defenses of fear and rebellion. There are children all around you: your own children, nieces and nephews, and boys and girls in your local church. You can make a difference in their lives. Once you have washed away their fear, rebellion, and pain with your love, you will find children responding to you. They will want to be near to you. They will be ones to whom you can pass the torch of God's Presence.

Be a hero to someone

Crawl out from under your paradigm for a moment and consider how we teach our children in typical Christian settings. Here's a radical idea: What if we didn't have Bible studies every week, or even Bible stories or practical lessons? What if, for instance, there were people in our congregations who were not inclined to teach in a classroom setting, but the children loved them? Once or twice a month we would ask those people to take a Sunday school class and do it their way. What if those people ushered the children right outside and played softball or took them for a soda?

Our sons' favorite memories of Sunday school are of a man in our congregation who would load the kids into his van and take them to the local ice-cream shop for an hour. He would buy them ice cream and they would just sit around and talk. To this day, that man is a hero to my sons. Life took our families in different directions, but for years our children bought that man a Christmas present. They still trust him and love him dearly. He has been a hero, an anchor for them, for many years.

Another major hero figure in our children's lives has been my friend, Dennis Mathes. Throughout the years, the Mathes' house has always been open to our sons, and they still go there to spend an evening almost every week. They just play games, watch some TV; and then come home. (Oh, and one other very important part of the evening is that Dennis' wife, Cindy, feeds them.) Our sons love the Matheses. People like that are pillars and anchors; they become the road signs that help children get through life. They become heroes.

Sam Antenuchi was my hero

Godly heroes can keep kids on the straight and narrow path. Yes, children must learn to love God; and yes, they need to obey Him; but heroes put a face on God. Heroes bring the reality of a supernatural being to a level where a child can understand. A ten-year-old doesn't always think to himself, "God sees me. God knows what I'm doing. God is watching while I'm taking this candy." Sometimes the child can't bring God that close to him; so instead, the child may think, "I'd better not do this. I don't want 'so and so' to find out and be disappointed in me."

In my childhood, "so and so" was a man named Sam Antenuchi. I grew up in a church that did not have much interaction among the people, but every Sunday Sam would make a point of making contact with me. He would put a hand on my shoulder, smile, and say, "Hi." Every week Sam would ask about school or about how my summer was going. Then he would actually listen to my answer! He was genuinely interested in who I was and what was happening in my life. I was seven years old and Sam Antenuchi was my friend.

As I grew older and was faced with temptations, I thought of how disappointed Sam would be if he found out that I had done something wrong. More than once that thought kept me from doing things that I knew I shouldn't do. By the time I was 13, Sam Antenuchi became a Boy Scout leader, and I worked closely with him. I loved Sam, and he could teach me anything. I listened to his every word; I also made the other boys listen. Sam Antenuchi was my hero.

Aunt Izzie

Another hero in my life was Aunt Izzie. She was very attractive and fun-loving but had never married. Every Sunday afternoon of my childhood, my brother and I would walk up the hill to Aunt Izzie's house. At one o'clock we would jump in her car and go somewhere. She took us swimming or to the train yards in Altoona, where we would watch the trains go underneath the 7th St. bridge. Sometimes we would go explore the countryside. As Aunt Izzie drove her car, we would tell her to turn right or left; and for one hour, we would try to get her lost. Sunday after Sunday, we couldn't wait to see Aunt Izzie. Most of the time, she didn't even buy us anything. She just gave us her full, undivided attention.

On Saturday nights around six o'clock, my brother and I, and sometimes our dad, would go up to Aunt Izzie's. At nine o'clock we would walk home. My mom would say, "What do you do up there all that time?" "Aw, just talk and watch TV." When we got into high school, Aunt Izzie changed her schedule around so that she could drive us to school in the mornings. Aunt Izzie was our hero.

Pray for godly heroes

In the church setting, we really don't have time for heroes. When we think of heroes, we look at sports figures or rock stars who often end up failing in one way or another. Our children sometimes have the wrong kind of heroes, and I think it's because we really don't give them the opportunity to have heroes in their own churches, neighborhoods, and families. People need to pray for heroes for their kids. They need to seek out role models—real live people whom their children can observe, love, and spend time with.

Our sons had a few sports figures throughout the years whom they admired. I didn't mind that because our children knew where to draw the line. They would say things like, "That guy is awesome, but he's such a jerk! He wants seven million dollars a year. That is just ridiculous!" If a sports hero went on drugs, my sons would be disappointed in him and never want to emulate him. National heroes would come and go, but it didn't shake our sons because they had enough local heroes in their lives.

Be a hero to your children

Parents, you need to be the greatest heroes your children have. But if you are anything like me, you often don't feel like much of a hero. You may feel that you don't have much to offer because you see your own struggles, mistakes, and failures. But if your children love you, you are already their hero. They already look at you with admiration and a longing to be like you. In their eyes, you are the greatest person who ever lived.

Throughout his life, your child may not always call you his hero, but when he looks back and remembers, he will realize who you were to him. My favorite Mark Twain story is how, when he was 18 years old, he couldn't believe how stupid his father was. When he turned 21, Mark Twain couldn't believe how much his dad had learned in just three years. Of course, the moral of the story is that Mark Twain's dad didn't change much in those three years. It was the son who had gone through enough grief and turmoil to understand that his father's wisdom was true wisdom. He had learned to appreciate what his father said.

Put your family's needs above your own desires and you will continue to be a hero to your children through their teenage years. Maintain an atmosphere of hope and love and consistency in your family. Whatever standard you set in your home, that is the standard. Whatever peace is in your home, it is there because you have established that level of peace. Eradicate fear and discontent from your family. Cover and protect them with your prayers. Be consistent. Be strong.

You can live forever

One day recently I was really lamenting to the Lord, "I'm getting older. I only have 35 or 40 years left. God, I want so much to affect the world for You! I really wish I could live forever." It was one of those conversations with God that are more like a monologue. You don't expect an answer. But as soon as I prayed that, God spoke clearly to my heart, "You can live forever."

"Lord, I know that I'm going to live forever with You in Heaven," I said. He responded softly, "If you pour yourself into children, you will live forever. Everything you are, everything you've learned, will be carried on into the future through them." In that moment I understood what God was saying. Everything I am, everything that's worth keeping, can pass on to them; and in that way, I will live forever.

The anointing you have—your gifts and abilities—can affect change throughout the generations if you give yourself to young people. Whether you are a parent, a teacher, or a scout leader— whatever position you have that puts you in contact with children—you have an opportunity to impact their lives. You have a choice. You can simply be their instructor, or you can be a mentor by opening your heart to them. Mentoring is not so much what you do or say as who you are. If you will choose to be a hero to a child, your life will continue to influence this world long after you have departed from it. The torch you light in the heart of a child will keep on burning.

Chapter Twelve

Imitate Me!

For though you might have ten thousand instructors in Christ, yet you do not have many fathers.... Therefore I urge you, imitate me....Imitate me, just as I also imitate Christ (1 Corinthians 4:15-16; 11:1 NKJV).

"Imitate me....Imitate me just as I also imitate Christ."

f someone were to say those words to us, the rebellious (religious) nature inside would likely rise up with, "Imitate you?!" and we would pull out our list of things we consider to be wrong with the one we should imitate. Unfortunately for our rebellious nature, imitate is exactly what we must do. For in imitating, we admit that we have much to learn, much to understand.

The apostle Paul wasn't saying to imitate him as though he had already attained perfection. Perfection wasn't the issue. Paul Was saying, "Imitate my pattern of love and mercy. Imitate my lifestyle of repentance and forgiveness."

Imitate me.

When I fail, I repent. Imitate me.

When people hurt me, I don't hold a grudge; I forgive them.

Imitate me.

When people do evil toward me, I do good to them. I love them and pray for them. Imitate me.

When I get angry, bitter, or frustrated, I cannot let it rule me; I must repent. Imitate me.

The people we disciple are usually well aware of the weaknesses in our lives. Never try to cover those things up. The apostle Paul declared that he was the foremost of sinners,[46] but he still said, "Imitate me." Although Paul claimed to be the least of all the apostles, and not even worthy to be called an apostle,[47] he still said, "Imitate me." We are to imitate Paul's heart, his brokenness of spirit, and his desire to be a father to his children in the faith. Paul knew that the qualities and patterns of his life were because of Christ who lived within him. "Imitate me," Paul urged, "as I imitate Christ Jesus."

Genuine fatherhood

There is a reason for the intense attack today against fatherhood. If fatherhood can be destroyed, then the seed that will carry the torch of God's Presence from one generation to the next will also be destroyed. If there is no seed, there is no harvest. If there is no harvest, there is no generation to carry the purposes and love of God through time. Fatherhood is the foundation and fabric, the very essence of how God's Presence is carried through the generations.

The words "imitate me, let me be an example to you" are such a challenge to western culture that many of you feel an inner resistance rising up at the very idea. Your thoughts may immediately turn toward men with highly visible ministries who have fallen into sin. Carnal people who do not know how to forgive use those examples to even further erode genuine fatherhood in the Church.

When someone says, "Follow my example," a disdain may fill your heart, but I challenge you to rise above it. If you cannot accept the necessity of submitting yourself to the process of being trained, your children will never follow you; and if they do, they will follow you with the same sense of resistance and rebellion that is in your own heart.

Respect is earned, not assigned

From now on we look upon no man according to the flesh but according to the spirit.3

When we are being trained, it is easy to pick out shortcomings in the person who has given himself to us. My pastor, Ted Yohe, often frustrated me. No, he often made me angry. I had about 40 or 50 things I considered to be wrong in his life. When I felt angry, I would pull out my list of Ted's inadequacies.

Then one day I realized why I had such a long list to accuse him with. I was being convicted by the Holy Spirit because of the kind of example he was setting for me. His example meant that I would have to change. As I watched the way Ted treated people and how he handled difficult situations, I felt guilty for the kind of person I was.

Ted never asked me to follow him. He never demanded anything from me or told me to call him "pastor." As time went on, I became aware of the fact that I wanted to please him. I wanted Ted Yohe to be proud of me.

Respect cannot be assigned, it must be earned. Ted earned my respect because of his love. I came to the place where I understood that my anger toward him was only because his life showed me my own faults. I had to repent of my attitudes toward him, realizing that the root of my anger was in the fact that I was just upset with myself.

Not many fathers

"You have not many fathers. You have many instructors, but you have not many fathers. "4

You have a lot of people who will tell you what's right and what's wrong, but you have few fathers who will lovingly and selflessly commit to the placement of godly principles into your life. Many people are willing to advise you, but few will accept the responsibility of being a godly example to you.

Matthew 28:19 tells us to make disciples. This is a mandate for every believer. Some of you have been in settings where people in leadership positions have abused the discipleship concept. They put laws and restrictions on people to try to keep their churches full. Some denominations use membership as a means to strike fear into the hearts of the people. Members of the congregation won't leave for fear of losing their salvation, anointing, or ministry. That kind of controlling spirit won't grow a fellowship. It grieves the Lord. If the Holy Spirit can't keep someone in a particular fellowship, then laws and fear tactics aren't going to make that person a willing, contributing member of the body, even if you are able to bully them into staying.

We must not allow the fears and legalistic tactics of carnal man to keep us from the truth of the Scriptures. We can't let those people cause us to miss out on the beauty of allowing others to pour their hearts into us and, in turn, of our pouring our hearts into others. If you have been abused by legalistic men, choose to forgive those people who hurt you. Repent of any anger or bitterness you have carried, and ask God to lead you into healthy relationships where you can grow.

First, we need help

Being discipled often means to be trained in areas we don't want to be trained in and taught things we don't want to be taught. In essence, it means doing things that we don't want to do. Nevertheless, the choice is ours, not another person's. We decide if we will remain a child or grow up.

The world is full of children over the age of 40.

It's time to closely examine the path we have chosen for ourselves and to quickly turn to go God's way instead of our own.5 The person who has learned in his heart how to yield to the Holy Spirit and has given himself to be built and strengthened in the purposes of God is the person who will accomplish his destiny. The rest will spend a lifetime talking about it.

Elijah to Elisha; eyeball to eyeball

Many people today never had the opportunity in their younger years to be trained in the ways of the Lord. In God's mercy, He will give you another chance. He will give you an Elijah to whom you can align eyeball to eyeball so that you can receive the anointing of the Father.

Second Kings 2:9-10 tells how Elisha cried out to Elijah and asked that he might receive Elijah's anointing when Elijah died. Elijah answered, "If you see me when I am taken from you, it will be yours—otherwise not."6 What did Elijah mean when he said, "If you see me"? What if it was in the middle of the night? What if Elisha happened to blink and miss it, or if he was in the tent changing his clothes?

My friend, Dr. Mark Hanby, teaches that in the original language, Elijah's response to Elisha was actually an idiom. It was a grammatical expression. Elijah was saying, "If you have allowed me to teach, train, and instruct you, then whenever I die, what is in me will automatically flow into you. Your open heart and willingness to be taught will posture you to receive what I have to give you."

Fathers are people who will not just tell you what to do but will also walk with you and care for you while they are giving you the truth. The issue is not having more teachers or better Bible studies. The issue is having fathers, and fathers who care for the anointing and passion of the Lord Jesus that dwells within you.

As I meditated on this chapter, I asked myself, "Do I really want my children to imitate me? Do I really want them to follow in my footsteps and act the way I act? All our children haven't grown up yet. Do I have the right to make such statements?" I am a man who is painfully aware of his human frailty, but with all the strength that is within me and without any apologies, I say to my sons and other children in the faith, "Follow me. Do what I do. Live like I live."

Turn the hearts of the fathers

Malachi 4:6 is a Scripture that has fascinated me:" [In the last days] He will turn the hearts of the fathers to the children, and the hearts of the children to their fathers..." As I looked at that verse 20 years ago, I was puzzled by it. The big term back then was "the generation gap." I perceived that Malachi was saying, "In the last days, God will close the generation gap."

When God turns the hearts of the fathers to the children and the children to the fathers, there will be an enveloping of the Spirit of God. There will be such a sense of co-labor and care that, although we are at different stages in our lives, we are one in Christ. As a temple of the Holy Ghost, every person requires the same level of respect and care as anyone else. Regard no one according to the flesh.[48] Don't look at people according to how old they are or how big they are on the outside. Recognize that children are spiritual beings with a great capacity to know God. Far from diminishing their importance, Jesus exhorted us to be like them![49]

This perspective is foundational to the restoration of the generations because it eliminates the whole issue of separating people according to their ages. We really need to move beyond the traditional western concept of the Church. We are so focused on training adults, finding their gifts, and bringing them into their ministries, that we don't even think about training children. Children spend week after week in Sunday schools that are primarily baby-sitting services until children reach the age when we think that they can understand spiritual truths. We read Bible stories to them until they hit the teen years. Only then do we begin to talk to them about their purpose, destiny, and ministry. By the time a child is a teenager, it is much more difficult to bring him into God's plan for his life.

Fathering the next generation

The world's systems understand the importance of training children. Socialist and Communist countries know what they want their children to be when they are adults. They begin teaching children when they are in kindergarten so that by the time those children are teenagers, the particular ideology that has been imparted is an absolute way of life.

The American culture also trains children. Our nation is far too sophisticated and proud to call it brainwashing, but nonetheless, from the time our children are very young they are indoctrinated. Social and secular humanism are firmly implanted, and children grow up believing the lies of an antiChrist culture. They believe that God and government must be separated, that God and the activities of daily life must be separated. This was never God's plan.

Children do need their minds renewed, redirected, and changed. Many of our sons and daughters are in secular schools five days a week. They are exposed to a myriad of educational and cultural pressures. Our children are surrounded by books, games, and movies that present values that oppose what we want for them. Beginning at a young age, we must pour the Word of the Lord^9 into our children and implant in them our spiritual culture. We must saturate their very beings with the fact that they have a destiny; God has dreamed a dream for their lives.

Children naturally imitate

Go beyond just teaching Bible verses; demonstrate and live the Word of God in front of your sons and daughters every day. That is what becomes the indelible mark in the heart of a child. They will automatically do things the way you do them. The more that you are loved and respected by your children, the more they will automatically act the way you act.

Not only parents, but the church family as a whole, must strengthen the bonds between them and the boys and girls in their lives. It is the very anointing of God that passes through us into children. When we begin to understand and implement the things I've spoken about in this book, we will hold the importance of training children in a much higher place of value.

9. See Ephesians 5:26; Titus 3:5.

Lord! Turn the hearts of Your people toward the children!

e have a big job ahead of us, don't we? But God has given us the tools to accomplish the task. I urge you to submit yourselves to the Lord and not despise the discipline. Do not despise the discipleship process that will make you, and the generations to follow you, the kind of people who can boldly say,

"Imitate me as I imitate Christ."

Chapter Thirteen

The Longing for Intimacy

y father loved me, and he demonstrated that love. He used to say, "I don't care if you are 35 years old. I don't care if your friends are around or not. Every time I see you, I'm going to throw my arms around you, give you a kiss on the cheek, and tell you I love you!"

Years later, when I was married with a family of my own, I remember one weekend when my parents came to visit. A friend of mine, Kim Miller, who owned a painting business, was helping me put a new roof on our house. We were in my front yard getting some material ready when my parents drove up. I gave Mom a big hug while Dad talked to Kim. Mom went into the house and I turned to hug my father. To my surprise, Dad hesitated, looked over at Kim, and reached out to shake my hand. "What's this?!" I asked. I brushed his hand aside, hugged his neck, kissed his cheek, and told him I loved him.

You would have thought my dad had won a million dollars. I can still see the expression on his face. About six months later my father died, and I am so thankful to have that memory. As I watched Dad go into the house, I recall thinking that he walked a little taller than he had a few moments earlier. I turned to get back to work, and there was my friend, Kim. That big, burly painter was standing in the middle of the yard with tears streaming down his face. I went over and put my hand on his shoulder. When he could finally talk, Kim said, "I wish I could do that to my dad. We just don't get along."

What happened that day did more to show my love for the Lord than a hundred Bible studies would have done. Kim had seen something demonstrated that he himself wanted. My friend had a loving wife and three great children, but he didn't have the relationship with his father that he longed for. So there was still something missing.

The longing for intimacy in teens

When children grow up with a close friendship with their parents, they don't feel the need to go outside the home to find the intimacy their hearts yearn for. Every human being needs gratification. We are not "neutral" people. We need closeness and intimacy Young people need daily demonstration and daily verbalization of love. They need daily hugs, kisses, and words of encouragement from their parents. If unmet, the longing for intimacy turns into frustration, and teens will often seek fulfillment through sexual means. They will seek gratification from wherever they can get it.

There is a gaping chasm within every person that demands to be filled. Loving human relationships prepare a child's heart for closeness with Father God. He is the only One who can really fulfill the desperate inner longing of our hearts. Where there is no spiritual reality, we all tend to seek natural fulfillment.

If we do not present children with a living God, we cannot expect them to stay away from the only alternative. Their passions and desires need to be fulfilled. They will be satisfied either through a dynamic friendship with the living God, or through the earthly gratification of fleshly desire. Our choice has been to try to keep them from both. It is as though we want them to be locked in neutral. By doing this we are forcing them to live an existence that is totally alien to who we are as a species. We tell young people to stay away from sin or they will burn in hell, but we don't give them a relationship with the living God. We make them live in a state of neutral nothingness. They cannot live that way, so there will be rebellion. There will be a push toward gratification of one kind or another.

Father to son

As our sons reached their teenage years, I took each one aside and talked very seriously about purity and holiness in their bodies. As I talked, I saw that it was a nonissue to them. They had already determined to keep themselves pure.

When our two oldest sons were dating their prospective wives, I again took them aside and talked even more seriously. Again, it was a nonissue. In both instances our sons had already made a covenant with their fiancees to keep their relationships pure. This is not to say that I didn't need to talk to them. Our conversation reinforced, both to them and to me, that we shared the same convictions regarding sexual purity. It also reinforced to them that I wasn't assuming anything. I cared and I was watching.

Teenagers!

Two of our sons, Jonathan and Donald, are now married, but I remember the day our third son, Matthew, turned 13. A friend said, "Don, do you realize that you and Cathy now have three teenagers in your home?! Boy, do I pity you! Fasten your seat belt; it's going to be rough. We'll pray for you!" For a few moments I let fear creep into my heart. Three teenagers!

Then I realized something. Yes, I would have reason to be afraid if Cathy and I had not taught our sons the ways of the Lord. If we had not demonstrated our love for them, then yes, we would have something to worry about. We wouldn't know what to expect from them if we had not poured ourselves into them and demonstrated God's mercy and compassion.

As for me, our sons saw me working, honoring their mom, and caring for the needs of our family. They saw that pleasing God and living close to Him was not just something I talked about on Sundays; I lived that way.

Having teenagers doesn't have to be something to be afraid of. It can actually be exhilarating! It can be a great experience...if you have given yourself to them. Watching your children grow up will be a wonderful experience.

God established families as training places for children. "Train a child in the way he should go, and when he is old he will not turn from it."1 Parents, you have a few brief years to pour into your children; to train those whom God has given you for their destiny; to teach them to live holy lives separated for God's purposes. Children have no real concept of the future; they can see ahead for only the next three hours or so. We need to see a lot farther than that on their behalf. We need to project a lifetime.

If you have not trained your children for holiness while they are young, they will not be holy as teenagers. Our young people will be filled with rebellion and have no sense of purpose. The religious system wonders why her teenagers are in the condition they are in, but for years our children are hidden in a remote Sunday school class. They have been told to sit still and be good when they are in the corporate meetings. The first time we acknowledge their existence is when one of them gets pregnant or is put in jail for a drug problem. Then we wonder what on earth has happened to our teens.

Reversing peer pressure

If there is an establishment of the Presence and power of God in the hearts of young people, they will be spared the agony, grief, and ridicule of peer pressure that can be so prevalent through the teenage years. If our sons and daughters feel loved and accepted by us, and if they have real live heroes to spend time with, the need for acceptance by their peers will be greatly diminished. We told our sons that they had two choices: "You can give into the peer pressure, acting like the people you want as friends. Or you can stand firm in who you are and reverse the peer pressure. Be a leader, not a follower. Make people want to be like you!"

In our son Matt's senior year at high school, the other kids nicknamed him "the walking Hallmark card." Matthew hadn't succumbed to the pressure of being just part of the crowd. He stayed true to who he is, a genuinely caring and encouraging person. He spent countless evenings and weekends pouring into the lives of his classmates; being a real friend who was always there for them and always telling them the truth.

If teenagers are confident in who they are, they don't feel pressure to conform. A Christian in a secular high school can have a positive effect—not by preaching Bible verses, but by simply shining. As a result of living the Christian life, our young people will set a higher standard to which others are challenged to conform.

To look like Jesus

Our purpose is to prepare and release our sons and daughters into the purposes of God, whatever those purposes might be. We want a generation of young people so filled up with God that they will do what He wants them to do. They will pass on their fire to the generations that will follow. Our children will go where we have been too religious to go. They will talk to people whom we are too afraid to talk to. Their journey with the Lord will far exceed our own.

Our children are individuals. We should not try to control what God is doing in them any more than we can control what kind of plant comes up out of the ground. Our responsibility is to nurture, water, and weed so that the plant can reach its full potential. Our children are not clones. They will not grow up to look like us, or like their siblings. Our job is to fill them with a relationship with Jesus, the Word of God,[50] and to help them grow up to look as much as possible like Jesus.

God's Word will not return void.[51] If we pour the Word of God in, we will get the Word of God out—but the Word is a living Person. How much of what we teach young people is actually the living Word, and how much is nothing more than religious legalism? When we train young people in the Word, we must understand that it is not just the Bible study but also the life of the one who gives the Bible study that will endure. Who we are has more of a lasting impact than what we say to children. Who we are is what they will remember over time, for it is who we are that will impact our children. It's not what we say that has lasting power. When Christ, the living Word, dwells powerfully within us, we will impart Him.

Passionate pursuits

A youth pastor from a large mid-western church said to me, "Youth pastoring has never been so easy!" He told me that their congregation has focused on training children and teens to have a relationship with the Lord. Ever since they began teaching young people to be filled with the Holy Spirit and to move in the spiritual gifts, sex and drugs are almost unheard of in their youth group. The children in that church are in such passionate pursuit of the Lord and His destiny for their lives that they have little interest in anything else.

ntimacy is the result of love, and love is the oil by which everything we are passes to our children. When we demonstrate love to our sons and daughters, we are lighting the torch and fanning the flame in their hearts. They will love God with the same intensity as we love them; and everything He has for them will freely pour into their lives.

Chapter Fourteen

Who Cares About Tomorrow?

he Kingdom of God is a living thing. It is not a gift or a castle or a building that is willed from one generation to the next. Its ownership is not loaned, leased, or sold. The Kingdom of God is a living thing that resides in us and will be transferred to living people in the next generation.

God wants us to love and care for children—not just our own, but all children. Let's not think that the Kingdom will be established on earth just by our going door-to-door handing out gospel tracts. (You know, people who hand out tracts rarely get phone calls in difficult times. People who give of themselves are the ones who get the phone calls.) Let's not deceive ourselves to think we can put the anointing into books, tapes, or seminar notes. Those things will help ignite another generation, but they won't pass on the torch of His Presence.

It is not our duty to stuff our children with our traditions and teach them how to have "church." It is our responsibility to teach our sons and daughters to hear from God. They are the Church— all the time. The Lord is unlikely to move the way you and I expect Him to. He has a plan, and our children need to be taught to hear the voice of the Lord, and to obey that voice for their generation as we have had to hear His voice for our generation.

We are parenting children who are destined to be deliverers. By the mercy of God we have the opportunity to train and impact a "chosen generation."[52] Who knows but that it may be the sound of our own children's voices who will one day cry out to the heavens and say, "The kingdoms of this earth have become the Kingdom of our Lord and of His Christ."[53]

Jesus Christ, the "Ancient of Days," is on a mission. Through His death, burial, and resurrection, His shed blood holds the power to break generational sin so that you and your children can walk in obedience to Him. When Jesus died on the cross, He prepared for us far more than most people have ever experienced. Most of us live just touching the fringe of His garment[3] in stark comparison to those who will embrace Him in loving, determined obedience.

For some of you, your purpose and destiny may seem to be elusive, like sand passing through your fingers. How are you ever going to get a hold on it? Destiny and purpose in your life begin with a personal commitment to establish His Presence in your heart.

You can't even begin to think about passing something on to the next generation until something is established in you. When you are willing to allow God's purposes to rule your life, the Holy Spirit is able to talk to you and give you direction. Spiritual maturity begins when He tells you to do something and you do it— without grumbling, complaining, or murmuring. Possessing your destiny begins when God speaks to your heart, and you take a deep breath and say "okay."

Begin to take charge of your own life in Christ and say, "I am responsible. It's not my spouse. It's not my boss. It's not that old leaking sanctuary we meet in. It's not the government's problem. I'm not blaming anybody else. It's not even the devil's fault because he's defeated. It's my problem. It's time for me to get serious with God and His plan for my life."

The worst feeling in the world would be to lay on your deathbed knowing that you didn't accomplish that for which you were born.

It's decision time. "Today, if you hear His voice, do not harden your hearts...."4 There is a time for everything under Heaven. Today, as the Spirit of the Lord is speaking to your heart, is the time to respond to His voice.

The road of repentance

Where are you in your journey with the Lord? Have you been walking with Him for many years, or have you even begun? Wherever you are in your relationship with God, setting out on a new road begins with repentance. It means turning away from your own wandering path to go His way.

The words I have written in this book are meant to encourage you. If any reader has reached these final pages feeling frustrated or inadequate, I want to offer you hope. I recognize that some people, knowing that the words in this book are true, may be overwhelmed. If you feel unable to do what you now know you should do, that in itself is good news. The very fact that you have that feeling in your heart means that you have the desire and the will to be who you need to be. Your prayer of repentance and total surrender to Jesus starts you back on the road that you love so dearly.

Finding the road of repentance

Perhaps you are someone who has never begun that journey. Perhaps you can't comprehend what it's like to know beyond a shadow of a doubt that you will go to Heaven when you die. Without a firm understanding of what will happen to your own soul, it is impossible for you to raise your children with a generational attitude. For you, the beginning point of implementing the truths in this book is to repent of your sin, call upon the Lord Jesus Christ, and ask Him to be the Lord of your life. Here is a prayer to help you get started in your life with Him:

Lord Jesus, I need You. I realize that I have lived my life apart from You, and that is not what You intended for me.

You have a destiny and a plan that can be fulfilled only as I give control of my life to You. I want to do that. Today, (insert the date), I ask You, Jesus Christ, to forgive my sins. I ask You to come into my heart and be my Savior and my Lord. From now on, my life is not my own; I have given it to You. Help me to follow Your path every day. Give me the strength to turn away from my own desires and to seek You with all my might. May every dream You have dreamed for my life come true. Jesus, light the torch of Your Presence in my heart, amen.

If you prayed that prayer, congratulations! You have begun a great adventure. Let me encourage you to read the Bible and pray every day. (Here are some Scriptures to read: Jeremiah 29:11-13; Romans 10:13; Isaiah 1:18; and First John 1:9.) Ask the Lord to lead you to a fellowship of believers where you will be encouraged and guided as a new Christian.

Returning to the road of repentance

For other readers, you know that the words of this book are true. Maybe you were taught these things. Perhaps there was a time in your life when you actually lived according to the truths you have seen here. Turmoil and stress have caused you to turn away, but the fact that you are reading these words is evidence that no matter how far away you think you have gone, there is a longing to return to the path God has for your life. Finding that path is just a prayer of repentance away...

Jesus, forgive me. I have been going down a road that I now acknowledge was not the path You wanted me to take. Today, (insert the date), I ask You to forgive me for all of my wandering ways. (List specific sins and areas where you have done what you wanted and not what He wanted.) I want to be obedient and follow You, Lord. I want to make a difference. I want to fulfill the purpose and destiny You have for me. I want my life to count for eternity. I want the torch of Your Presence to burn in my heart, and I want to pass that Light to the children around me. I need Your help. Give me the strength and the courage to serve You the rest of my life, amen.

(Here are some Scriptures to read: Second Chronicles 7:14; Psalm 32:5; 51:1; 103:12; Jeremiah 30:2-5; and Joel 2:13.)

Focus on the road of repentance

Some of you have been strong believers. You have walked with God but perhaps have never understood the significance of what I have dealt with in this book. Thank God; rejoice that at this point in your life, there is an awakening of your heart to understand the importance of the generations. Pray that God will give you direction. Ask Him what changes need to take place in your life so that you can refocus. Specifically ask Him: How can the children around me reap the benefits of who I am and what I have learned? Then allow the Lord to help you pour into the lives of young people so that the gifts and anointing He placed in your life will live on, and that the Kingdom of God will grow from strength to strength, and from generation to generation.

here are people who need what you have. Declare, in Jesus' name, "No more sour grapes!" Get rid of the hindrances in your life. Be a hero. Be a mentor who pours into others and then is thrilled to see those people excel you. Would to God that there would be a Church of mentors, heroes, and fathers who say, "I will tell you everything I know, and everything I think I know, that if by any means, you might excel in whatever God has planned for you. I will pour into your life all that God has poured into me. Carry the torch!"

Father, we commit the words on these pages to You. I ask You to help us be willing to allow You to make adjustments in our lives. Lord, speak to us. Although we have tried to do so many things for our children that You've told us to do in the past, we see this critical dimension of the gospel that You are adding to us. Adjust our thinking; adjust our mindsets and attitudes.

In Jesus' mighty name we declare, "No more sour grapes! No more allowing the sins of our forefathers to influence our lives or the lives of future generations!"

Jesus, we want You to build Your Church and establish Your Kingdom in us and in our children so that all You have poured into us can be poured into a generation yet to be born. We know that Your anointing must reside in living people. We give ourselves to You for preparation and for instruction, yielding ourselves to Your purposes so that the torch of Your glorious Presence will indeed be passed on throughout the ages. In Jesus' name we pray, amen.

Two Very Personal Reflections

Jonathan Nori Don Nori, Jr.

By Jonathan Nori

(darkness)

(a voice speaks]

Let's see, where should I start...? How about where the story is right now...

(fade in from black]

(the scene is a room of unknown size, with a man sitting in a chair, with a single spotlight above him illuminating only himself and the chair...no other furnishings or details can be seen]

(he begins to speak]

My name is Jon. Actually it's Jonathan, but Jon is shorter. I'm 22 years old, married, and slowly—okay, very slowly—making my way through college. I've never really been a big fan of classrooms, but lecture just puts me to sleep, so college is taking me a while.

Anyway, I have always known that my home life was very different from that of most of my friends growing up, but it really wasn't until I started attending college that I realized just how different.

Growing up, and especially as a teenager, my parents often emphasized doing something, or not doing something as the case usually was, for the right reasons and not just because they said so. Of course, there were times that I didn't listen—times when I did (or didn't) do things simply because they told me to (or not too)—but on the whole my parents endeavored to show me why rather than demand blind obedience.

(leaning forward in the chair, resting elbows on knees)

As I said earlier, I didn't understand the value of this until I went to college. One of the reasons I despised high school to the extent that I did was the complete lack of maturity or common sense in most of the other kids in school. I believed that when I went to college I would finally find other people my age who knew what self-control was.

I suppose I should have expected what I found. Rather than finding several thousand young adults seriously preparing themselves for their future, I found a campus of rebellious teenagers whose parents were on permanent vacation. They had no concept of not doing something because it would hurt them, only that they could now do all the things that their parents had told them not to do. And they did.

(shrugs, sits back in chair]

Now, I can't say that I was the perfect teenager either. I rebelled. I fought with my parents. I stayed out later than my curfew. I had friends my parents didn't like. I did things my parents didn't like—lots of things, if the truth be told—but I turned out all right, if I do say so myself. My parents taught me to think for myself, to consider the consequences of my actions, and to not follow blindly. And that is something that, even in high school and through my rebellious phase, kept me from passing a certain point. Not because I knew it would disappoint my parents. Not because of the wrath of God. But because I knew what would happen to me if I did. Yes, that's a selfish reason, but it's the best one I had at the time. And it's still one of the best reasons I have for not doing certain things. I think for myself. I consider the consequences of my actions. And I have my parents to thank for teaching me that.

(shifts to the left in the chair, leans on the armrest, stares blankly for a few moments!

I also have my parents to thank for the relationship I now have with God. Whether they realized it or not, my parents taught me more by example than by anything else. As I watched my parents, I learned from them how to fill the void in my own heart. I learned to fill it with God. Not drugs. Not beer. Not sex. Not empty religion. But with God.

(leans back in chair, takes a deep breath]

My parents were never satisfied with the status quo in church and were always looking for more of God to fill the growing hunger of their hearts. Seeing them praying and seeking God to fill their inner hunger helped to teach me what to do about the hunger in my own heart—to seek God and pray rather than trying to fill the God-shaped hole in my heart with things that weren't God. My parents taught me to choose God.

(fade to black...roll credits]

By Don Nori, Jr.

I have been very blessed to have a "sling shot start" at life. I have two wonderful parents who have loved me and have poured their lives into me. When I look around at friends my age, very few of them have grown up in homes with both parents. Many have come from alcoholic, abusive situations. Throughout high school, my friends would come to our house to feel the safety, warmth, and love that I far too often took for granted. I remember waking up on more than one occasion to see one of my buddies asleep on the couch in my room. One such friend had run five miles through cold muddy fields to escape the anger of his father.

Another of my friends had a little brother who was about six years old—a real cute little kid. Their father spent every night in the bar and was constantly yelling at and cursing at his two sons. I was in their home one evening when my friend's little brother asked his mother to sit and watch a movie with him. She muttered something about leaving her alone. Then she staggered off to the bedroom in her usual drunken stupor, slammed the door, and locked it behind her. A short time later my friend's father put on his coat and headed for the door. The little six-year-old grabbed hold of his father's pant leg, saying, "Daddy, please don't go. Please stay with me. Please, Daddy, please."

That pierced my heart. My childhood memories are so different. When my father came home, he would honk the horn as he turned into the driveway. Four little boys (my youngest brother, Stephan, wasn't born yet) would come tumbling out of the house and run to meet him. We would all be jumping on him to get our hugs. He would come and sit in our sandbox with us and play, not embarrassed that the neighbors were watching. He would play kick ball or play-wrestle us to the ground. In the summer he would climb right into our little plastic pool and let us spray him with the water hose.

Whenever I did something wrong, and I needed to be disciplined, I always knew that I was loved. After the discipline, instead of letting me run off to some corner and cry, my parents would take me on their lap, hold me real close, and tell me how much they loved me. They explained again what I had done wrong and why I had been disciplined. They taught me that whenever I made a wrong decision—whenever I did something that had the potential to hurt someone else or to hurt myself— there were consequences to that decision. That training has been invaluable in my life.

Success is the result of a series of right decisions. At the ripe old age of 19, I have avoided many wrong decisions by listening to the counsel of my parents. Life is a journey. I compare it to climbing a mountain. Others have climbed the mountain ahead of me, and I would be wise to learn from them. By listening to the counsel of my parents and learning from the experiences they've had, I didn't have to start my journey at the bottom of the mountain. My father and mother built a foundation, a starting platform for my journey. I've been able to follow the right path and miss pitfalls and potholes along the way.

There is an old saying that has had a profound effect on my life: "When I was a teenager, I knew everything. When I was 30, I thought that I probably didn't know everything, but I did know some things. At 40, I discovered that I knew very little and I needed the wisdom of others. When I was old and gray I realized that I never did know anything at all, but by the grace of God there had been people in my life—friends, coaches, teachers, and most of all, my parents—whose wisdom, knowledge, and experience had been imparted into my life."

I went through a time in my teenage years when I really did think that I knew everything. Now, at not yet 20 years of age, I'm fairly sure that I don't know everything. I'm pretty sure that life holds a thousand times more treasures than I can imagine. I am absolutely sure that if I ever miss a step—if I ever trip on my journey—my mother and my father will always be there to catch me. They will catch me, but they won't let me sit on the side of the road on a pillow and feel sorry for myself. They will give me the guidance I need to get back up and start walking forward, to become steady once again.

This is the power of No More Sour Grapes. As a child, my parents provided me with the foundation to continue my climb where they left off. As a man, my future children will have the foundation I lay for them, plus the foundation of their grandparents. I encourage people of all ages, and especially parents, to read No More Sour Grapes and be empowered to teach, love, and embrace the children around you. Your life is what they will go by...and the earth needs ripe, sweet grapes.

Releasing the Power of Our Children’s Destiny

“The fathers have eaten sour grapes, and the children’s teeth are set on edge”

Who among us wants'' ^ir children to be free from the struggles we have had to bear? Who among ’.-r- wants the lives of our children to be full of victory and love for their Lord? among us wants the hard-earned lessons from our lives given freely to our chii-*>en? All these are not only possible, they are also God’s will. You can be one of tr? »se who share the excitement and joy of seeing your children step into the destiny^iod has for them. If you answered “yes” to these questions, the pages of this bocv are full of hope and help for you and others just like you.

“A father must understand that his greatesp.<ninistry is bequeathed in sons' and daughters who bridge the gap of generate oal inheritance in the Spirit.

My friend, Don Nori, has lived this truth and nO^ shares it with you.”

—Dr. Mark Hanby

Don Nori founded Destiny Image Publishers?^ 1983, answering the Lord’s call to publish the prophets and oif^rs who carry a burden for the Word of the Lord. Don and his \^p, Cathy, live at the foot of the Appalachian mountains where t*-«y mentor their five sons.

[1]    See Isaiah 38:1.

[2]    See Isaiah 38:5.

[3]    See Isaiah 39:5-7.

[4]    Isaiah 39:8.

[5]    See Luke 17:20b.

[6]    See Psalm 145:4.

[7]    See Colossians 2:9 NKJV.

[8]    See 2 Corinthians 3:18 NKJV

[9]    D euteronomy 28:13.

[10]    See Isaiah 60:3.

[11]    See 2 Corinthians 5:20.

[12]    See 1 Peter 2:9.

[13]    See Psalm 46:4.

[14]    See Chapter One.

[15]    See Psalm 24:1.

[16] 2 Timothy 4:8 KJV.

[17]    See Luke 19:13 NASB, NKJV.

[18]    See Luke 19:13 NLT.

[19]    See Luke 18:8.

[20]    See Romans 8:29.

[21]    See Revelation 22:7,12,20 KJV.

[22]    See Matthew 18:20.

[23]    See Matthew 21:22.

[24]    See Acts 4:29-30.

[25]    See 2 Corinthians 1:9-10.

[26]    See 2 Corinthians 1:11.

[27]    See 1 Corinthians 3:16.

[28]    Matthew 6:10 KJV.

[29]    Romans 14:17b.

[30]    See Ephesians 2:20.

[31]    See Romans 8:7-8.

[32]    See Galatians 6:8.

[33]    See 2 Corinthians 5:17.

[34]    See Matthew 6:12.

[35]    Matthew 6:14-15.

[36]    Psalm 78:7.

[37]    Edward Mote. "My Hope Is Built on Nothing Less." Public Domain.

[38]    Also see Colossians 3:5-9.

[39]    See Hebrews 9:11-14; 10:19-22.

[40]    See Psalm 103:12.

[41]    See Matthew 12:34.

[42]    See 2 Timothy 2:13.

[43]    See Luke 12:32 KJV.

[44]    Patricia W. McNeil. "Statement on Adult Education and Literacy before House Subcommittee on Postsecondary Education, Training, and Life- Long Learning." 25 Feb. 1997. 5 May 1999. <http://www.ed.gov/Speeches / 02-1997/98aetest.html>.

[45]    "Recent National Literacy Statistics." Online posting. 27 Jan. 1999. 5 May 1999. <http://www.somd.lib.md.us/CALV/Literacy/statistics.html>.

[46]    See 1 Timothy 1:15-16 NASB.

[47]    See 1 Corinthians 15:9 NKJV.

[48]    See 2 Corinthians 5:16 NASB.

[49]    See Matthew 18:3.

[50]    See John 1:1-4.

[51]    See Isaiah 55:11 KJV

[52]    See 1 Peter 2:9 KJV.

[53]    See Revelation 11:15.

Table of Contents

Foreword

Introduction

Part One God Loves the Generations

Chapter 1 Touching Your Children's Children's Children

Chapter 2 Rivers of God's Presence

Chapter 3 The Torch of His Presence

Part Two The Right of Passage

Chapter 4 Sour Grapes

Chapter 5 Sweet & Sour

Chapter 6 No More Sour Grapes!

Part Three Preparing the Next Generation

Chapter 7 Power of Your History

Chapter 8 Power of Your Holiness

Chapter 9 Holiness as a Lifestyle

Chapter 10 Embracing Our Hope

Chapter 11 Be My Hero!

Chapter 12 Imitate Me!

Chapter 13 The Longing for Intimacy

Chapter 14 Who Cares About Tomorrow?

Two Very Personal Reflections

By Jonathan Nori

By Don Nori, Jr

1

2

"

3

4

!

5

6

7

8

"4

9

10

11

12

13

!13

14

15

o

16

th

17

18

19

20

21

22